
ALI
JE BILO
TREBA
TEGA?

Prav na zakliučku konferen- s
ce v Novem Sadu, ko ie večina J
delegatov in gostov že napra- i
vila bilanco uspehov in ne- §
uspehov konference in smo ča- |
kali na zakliučno besedo, ki bo j
dostoien zaključek te velike jj
manifestacije, se ie poiavila |
zadeva, ki io ie večina delega- I
tov, ko so praučevali materiale |
konference, ra.ie preskočila: v |
poročilu centralne nadzorne j
komisiie ZSJ O finančno-mate- |
rialnem poslovanju centralne- |
ga odbora Zveze študentov Ju- |
goslaviie v letu 1962 in 1983 |
smo brali na strani 7, da so se j
neutemel.iene (»neopravdane«) j
akontaciie v letu 1963 povečale |
na 3,107.929 dinarjev. Ze sama j
višina navedene vsote in de.i- |
stvo. da ie bila vnesena v po- |
ročilo brez prave obrazložitve, 1
ie. lahko rečemo, osupljalo. |

Skupina delegalov iz Bosne |
in Hercegovine ie v zadnjem |
trenutku sprožila vprašanje j
vestnosli poslovania centralne- j
ga odbora Zveze študentov. |
Vprašanie in obrazložitev, pa j
bddisi ustrezna ali neustrezna. |
ne more popraviti dokaj muč- J
nega vtisa, ki ga ie ta razprava •
povzročila na konferenoi. Osta- | |
ne nam ugotovitev: če.bLtova- |
riši s CO bofli vestno skrbeli za 1
ažurno kniigovodstvo, kar ie |
polee obveznosti, ki iih imajo s
kot družbeno-politični delavci, j
tudi niihova dolžnost, bi nam j
ne bvlo treba danes uaotavljati, I
ali ie bilo tega treba ali ne. 1
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SAŠA MIKIČ: NALOGE ZVEZE ŠTUDENTOV V BORBIZA DVIG KVALITETE DRUŽBENO POLITIČNEGA IN
STROKOVNEGA DELA ŠTUDENTOV

Z DELOM SE

Socialistična vzgoja študentov se odvija v našem vsakodnevnem življenju, v odnosu
mlade generacij« do vseh uspehov, ki jih naša socialistična skupnost beleži, kakor tudi
v spoznavanju in borbi s problemi in protislovji našega razvoja; v dejavnosti v orga-
nih samouprave, pod vplivom socialističnih družbenih odnosov, socialističnega huma-
nizma, vedno bolj razvite družbeno politične dejavnosti, družbenega življenja, posebno
pa še pod vplivom študija in odnosov na univerzi. V teh procesih ima pomembno
mesto celotna družbena, posebno pa še idejno političiia aktivnost Zveze študentov
Jugoslavije. Govoriti o delu in nalogah Zveze študentov Jugoslavije pri socialistični
vzgoji študentov pomeni hkrati proučevati celotno našo raznovrstno in bogato dejav-
nost. S pripombo, da se naloge Zveze študentov Jugoslavije na področju socialistične
vzgoje študentov ne morejo postavljati ločeno kot področje dejavnosti, bomo sprožili
samo nekaj najpomembnejših in najaktualnejših vprašanj.

Referent ugotavlja, da smo pri nas
zabeležili že dokaj visoko stopnjo po-
litične izgrajenosti študentov, ki se iz-
raža v zelo pozitivnem odnosu do na-
šega družbeno političnega sistema in
stopnji ujemanja z bistvenimi cilji in
prizadevanji tega sistema. Kot primer
navaja Saša Mikič podatke iz ankete
Inštituta za družbene vede.

število tistih študentov, katerih
najbolj osebne želje se strinjajo s cilji
in prizadevanji celotne naše družbe,
tistih, ki so pripravljeni na osebna od-
rekanja v korist družbenih ciljev, se
giblje okrog 80—90 od^.. Število štu-

dentov, ki zavzemajo. negativno stali-
šče, je majhno.

Ista anketa je pokazala, da se velika
večina Študentov pri nas prišteva med
marksiste (sarao 3,3 odst. študentov
izjavlja, da niso marksisti). Velika ve-
čina študentov bi bila pripravljena ad-
reči se privatni lastnini, medtem ko je
prav zadnje, česar bi se bili priprav-
ljeni odreči, oloveško dostojanstvo.
44,2 odst. študentov meni, da je ideal,
za katerega bi se bilo vredno najprej
žrtvovati — razvija-nje bolj humanih
odnosov med ljudmi.

Velika večina študentov meni, cla po-

meni razvoj bratstva in enotnosti ra-
zen odstranjevanja razlik med ljudmi
največji dosežek našega dosedanjega
razvoja.-

Prav tako je velika večina študentov
prepričana in se zaveda, da so njena
prihodnost in perspektive kar najbolj
neposredno povezane z našo nadaljnjo
socialistično izgradnjo, s krepitvijo
materialne baze in razvijanjem socia-
lističnih družbenih odnosov.

Tako pozitivna ocena zavesti študen-
tov pa nas ne sme premotiti. Naša ge-
neracija ni niti homogena, niti popol-
na, kakor tudi naš družbeni razvoj ni
premočrten. Na njo vplivajo slabosti,
ki jih vsebujejo protislovja našega
družbenega razvoja: birokratične in
liberalistične deformacije, sledovi ob-
računavanja s preteklostjo, patriarhal-
ne in malomeščanske morale, ideali-
stičnega psevdohumanizma, ostankl
preživelih odnosov na univerzi, kakor
tudi mnogi drugi zunanji vplivi. Vsi ti
elementi se manifestirajo v nizu razno-
vrstnih pojavov: v brezobzirni tekmi
mladih za visokimi nezasluženimi in
nepoštenimi dohodki, v kateri si p o
samezniki prilaščajo ideologijo stan-
darda; v zahtevah »bolj osveščenih«
posameznikov po nekaki uravnilovki, v
idejah o potrebi »trše roke«, »stiskanja
pesti«, »malo več centralizma, pa bo
prablemov takoj rnanj«; v željah »po
popolni svobodi za vsakogar in vse«, v
skrbi samo za sebs, svojo osebo, svoj
standard, .v intelektualni in moralni
zmedi, v nagibanju k idejni tolerant-
nosti. Ta dejstva ne smemo ignorirati.
S tem, da odbijemo neresne, v bistvu
podcenjevalne trditve, da so prav to
glavne značilnosti naše generacije,
moramo o teh pojavih več in bolj po-
gosto razpravljati.

Iz celotnega kompleksa faktorjev, ki
najbolj organizirano delujejo na pro-
ces socialistične vzgoje študentov, bo-
mo podrobneje obdelali dva: pouk in
ideološko polifcično delo Zveze študen-
tov.

že nekaj let neprenehoma poudarja«
mo zahtevo in potrebo, da mora celo
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Zaključena VI.
konferenca ZŠJ

Novi sad, 13.—15. februar 1964. Na VI,
konferenci ZŠJ je bilo prisotnih približno
400 delegatov in gostov iz 21 držav, pred«
stavniki študentov iz dežel pod portugal«
sko dtomiriacijo, Mednarodne zvere štu-
dentov (MSS) ter Mednarodne študentske
konference (COSEC), plenarnega zaseda*
nja pa so se ud^ležili tudi gostje: Dobri-
voje Vidič, član izvršnega odbora giav«
nega odbora SZDLJ, Djurica Jojkič, sekrc
tar pokrajinskega komiteja ZKS, Radovaa
Vlajkovič, predsednik pokrajinske skup-
ščine AP Vojvodine, Janez Vipotnik, zvez-
ni sekretar za prosveto in kulturo, Stanka
Veselinov, predsednik odbora za kultur«
no-prosvetna vprlašanja zvezncga odbora
Zvezne skupščine, Arnold Rajh, zvezni se-
kretar za pravosodje, dr. Božidar D|aiS
djevič, podpredsednik Združenja juĝ oslo«
vanskih univens, Tomislav Badovinac,
predsednik centralnega komiteja ZMJ,
predstavniki družbeno političnega in jav*
nega življenja AP Vojvodine, mesta-gostl.
telja, večje število nekdanjih voditeljsv
Zveze študentov, rektorjev in prorektor«
jev jugoslovanskih univerz, ter dekanov in
profesorjev, direktorjev višjih in visokih
šol, sekretarjev univerzitetnih korilitejev
ZK in predstavnikov Zveze niladine.

Prvi dan se je konferenca sestala na,
pflenami seji. Takoj v začstfeu so da.
legati z enomiivutniin moUcom. počastiJd
spom,in študentov in predavateljskega ka-
dra — žrtev sltopske katastrofe, nato p»
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Kulturno-umelniško društvo študentov novosadske univerze je priredilo
za delegate VI. konference ZŠJ kulturni prograro
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ten Studijski proces na univerzi raz-
viiati pri študemtih marksistični način
irušljenja in kritično obravnavanje ne
samo splošne politične problemaitike
in družbenlh ved, ampak tudi konkret-
ne vsebine stroke, kakor tudi pri ra-
ssumevanju sodobnih družbenih odno-
sov.

Dejstvo, da na naših fakultetah mno-
gi predmeti niso zasnovani na marksi-
Btičnih pogledih, je ustvarilo položaj,
da študenti naletijo na razna drugačna
mi&ljenja, tako da se nahajajo v nav-
skrižnem ognju idejnih spopadov, ten-
denc in idejnih problemov. Včasih pri-
haja do dezorientacije, nerazumevanja
in napačnih razlag.

Na nekaterih univerzitetnih kate-
drah, v institutih, literaturi in revial-
nem tisku še ni zadovoljivih pogojev
za znanstveno razpravo in idejni boj.
Naklonjenost dela predavateljskega
kadra idejni koeksistenci izhaja iz to-
lerantnega odnosa do marksističnih po-
gledov. Takšno stanje omogoča nekate-
rim, da pod parolo borbe za popolno
svobodo znanstvene misli in ustvarja-
nja poskušajo obraniti in omogočiti
svoj ideološki monopol, svoj položaj
in svoje koncepcije. Prav to so avtprji
krilatice o neodvisnosti znanosti od
vsake politične orientacije in vpliva.

Pri nekaterih predavateljih prevladu-
je mnenje — da »marksizem nastopa
izključno v dogmatski obliki«, in zara-
di tega obračajo hrbet marksizmu,
oziroma marksističnim znanstvenim
metodam. V takšnih primerih vedno
bolj prihaja do izraza pozitivizem v
znanosti, empirizem pri proučevanju
niza družbenih pojavov. Razvija se ne-
kritični odnos do sodobne tuje misli
na področju družbenih ved. Mehanič-
no prenašajo nekatere teze iz teh teo-
rij v naše pogoje.

Primanjkuje nam diskusij, polemike
o določenih družbenih pojavih, princi-
pih in njihovih deformacijah. Pozna-
mo primere, ko nekateri študentje viš-
jih letnikov ne poznajo osnovnih kate-
gorij jugoslovanske socialistične gra-
ditve

Zveza študentov bi morala bolj stl-
mulirati najboljše študente marksiste
v znanstveno in strokovno delo.

Strokovnjak, ki ga vzgajamo na na-
ših fakultetah eksaktnih znanosti, je
usposobljen skoraj izključno samo za
svojo proizvajalno, strokovno nalogo.
Mladi strokovnjaki se dokaj težko
vključujejo v organe samoupravljanja
in družbeno politično življenje v ko-
muni. Mnogi namreč menijo, da je so-
delovanje študentov v organih uprav-
ljanja na univerzi, idejno politična de-
javnost Zveze študentov in predava-
nja v okviru predmeta osnove družbe-
nih ved dovolj za zadovoljitev te po-
trebe. Zahteve, da bi v pouk vključili
predmete, ki bi nudili študentom zna-
nje in usposobljenost za funkcije
upravljanja, torej za družbeno-eko
nomsko in kulturno izobraževanje,
smatramo kot nesprejemljive, ker je
obremenitev študentov s strokovnim
poukom prevelika (približno 30 do 40
ur tedensko).

Programi predmeta osnove družbe-
nih ved so še vedno tipizirani, na ve-
čini fakultet predavajo samo splošni
in skupni del materije, medtem ko iz-
vršujejo povezovanje vsebine tega
predmeta z vsebino študija na tej fa-
kulteti le poredkoma. Verjetno bo tre-
ba pri tem predmetu še marsikaj spre-
meniti. Vendar je jasno, da je samo s
predavanji v okviru predmeta osnove
družbenih ved nemogoče zajeti celo-
kupno idejno izobraževanje študentov
na univerzi. Uvajanje tega predmeta v
okviru univerzitetnega študija je imelo
zlastl namen povečati zanimanje za
sodobno marksistično misel. Tudi na
tretji stopnji nimamo ustreznih oblik
pouka, ki bi zagotavljale družbeno-
politično izobraževanje.

Ideološko politična aktivnost
Zveze študentov

V Zvezi študentov so neprestani na-
pori za razvijanje novih metod ideo
loško-političnega dela. Se vedno pa
imamo celo vrsto pripomb, ki se na-
našajo na organizacijo dela, učinkovi-
tost in rezultate naše ideološko-poli-
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tične aktivno&td. Proučimo samo nekaj
teh probleonov:

— premajhno je število &tudentovfki so v tej aktivnosti (po podatkih ln-
Štituta družbenih ved je 75 odst. vseh
študentov izjavilo, da niti delček svo-
jega prostega časa ne žrtvujejo delu v
organizaciji),

— kljub nenehnemu povečevanju šte-
vila udeležencev, spremembam oblik
in vsebine deda, je še vedno precej
JPormalizma pri organiziiranju politično-
ideološke aktivnosti,

— vedkrat delamo kampanjsko, vse
idejno-vzgojne aktivnosti niso vedno
povezane v enoten sistem,

*— vsebina splošno palitične proble-
matdke v večini primerov ni aplicirana
na probleme fakultete in stroke,

— z izbiranjem smeri najmanjšega
odpora in formalističnega razumeva-
nja političnega delovanja, nalog in od-
govornosti, mnoga združenja razvijajo
svojo aktivnost samo s tem, da orga-
nizirajo predavanja,

— osamljeni so poskusi, da bi osvet-
lili strokovne probleme tudi s politič-
nega stališča, na teoretičnih osnovah,
v povezavi s problemi družbenega raz-
voja.

študentje premalo diskutirajo in po-
lemizirajo. Vsak študent bi moral S(>
delovati v idejni borbi in bi moral biti
tudi usposobljen zanjo. Sam sistem
dela mora spodbujati mladega človeka
k temu, da izraža svoje mnenje in da
ga preko borbe mnenj dopolnjuje ali
spreminja. Treba je usposabljati mla-
dega človeka, da misli s svojo glavo.
Kritični odnos se ne gradl s prisvaja-
njem karkšnihkoli navodil in rešitev.

študijskct refcrma in naloge Zveze
študentov v borbi za izboljšanje

študijskih rezultatov
V zadnjih dveh letih se je razvoj

visokošolskega sistema pri nas gibal
v smeri stabilizirainja in utrditve re-
form in novih institucij, ki so bile
osnovane posebno v preteklih dveh
letih.

Značilno je, da pri vseh pogovorih,
ki smo jih vodili v zadnjem času o
razvoju sistema samouprave na viso-
košolskih institucijah in ureditve siste-
ma delitve dohodka, ni bilo mnogo di-
skusij, ki bi se dotikale nadaljnjega iz-
popolnjevanja študijske reforme in na-
predka našega visokošolsstva. Mnenja
smo, da je bilo doslej v procesu uve-
ljavljanja reforme izvršena vrsta po-
membnih ukrepov, ki so bistveno spre-
menili podobo našega visokošolskega
sistema. Toda istočasno se moramo za-
vedati, da proces reforme niti v posa-
meznih obdobjih, kaj šele v celoti, ne
moremo šteti za zaključen.

Eden izmed ukrepov, ki so povzrodili
največ sprememb v celokupni struk-
turi pouka na univerzi, najbolj žive di-
skusije med predavatelji in študenti,
je nedvomno stopenjski študij, poseb-
no pa še uvajanje prve stopnje univer-
zitetnega študija. Prva stopnja doslej

še ni dala tistih rezultatov, ki smo jih
od nje pričakovali. Gospodarske orga-
nizacije še vedno ne kažejo dovolj za-
nimanja za zaposlovanje kadrov s
tako izobrazbo. Večina študentov,
ki so kančali študij na prvi stopnji, je
nadaljevala študij na drugi stopnjl. Re-
zultati, ki jih beležimo pri izboljšanju
uspeha študija, skrajšanju povprečne-
ga trajanja študija in dvigu kvalitete
pridabljenega znanja, so v precejšnji
meri rezultat veCletnega dela Zveze
Studentov pri spodbujanju študentov
k intenzivnejšemu in kvalitetnejšemu
delu, borbi za delovne navade, postav-
ljanje Studijskega uspeha v vrsto os-
novnih političnih kriterijev naše or-
ganizacije.

Med študenti pa lahko še vedno za-
sledimo pojave formalnega razumeva-
nja študijskih obveznosti in odgovor-
nosti, nep.ovezovanja lastnih študijskih
obveznosti z družbenimi interesi, štu-
diranja po smeri najmanjšega odpora
in pojava, da se šteje kot edini in naj-
pomembnejši ideal — diploma, for-
malna kvalifikacija, ki zagotavlja,po-
sebni položaj v družbi.

Nekaj mlsli o vprašanjih maierial-
nega položaja Studentov

Očitno je, da so se nekateri proble-
mi materialne oskrbe študentov v zad-
njih dveh letih zaostrili. Predvsem dva
činitelja sta vplivala na takšen razvoj:
odločen prdiod objektov študentskega
standarda na takoimenovano poleko-
nomsko in ekonomsko poslovanje in
dejstyo, da se dohodki študentov v
tem času niso dvignili, medtem ko se
je število štipendistov zmanjšalo, od-
stotek študentov, ki prejemajo kredit,
pa je ostal enak, majhen.

Danes si zastavljamo vprašanje, ka-
ko naj obstojeoi položaj rešujemo.
Edina perspektivna pot, za katero se
zavzema Zveza študentov, je postopen
prehod na ekonomske ceae, ob isto-
časnem povečanju dohodkov študen-
tov. Prehod na ekonomske cene je iz-
zval dodočene negativne posledice, ne
zato, ker bi bilo takšno poslovanje ne-
primerno, ampak, ker niso bili izpol-
njeni pogoji za njegovo realizacijo —
predvsem ustrezni dohodki študentov.
To je istočasno tudi opravičilo in raz-
log, da je bila Zveza študentov prisa-
ljena prizadevati si za povečanje in
ponovno uvajanje dotacij. Zavedajoč
se, da so vsi ti ukrepi in prizadevanja
prehodnega značaja in da bo treba slej
ko prej dokončno preiti na sistem eko-
nomskih cen, pa si je treba pri reše-
vanju te problematike prizadevati sle-
deče:

— dokonono precizirati značaj šti-
pendije kot investioije, ne pa socialne
podpore. S tem y zvezi pri planiranju
novih investicij in sredstev za rekon-
strukcijo predvideti instrumente, ki bi
zagotavljali načrtno kadrovsko politiko
s tem, da bi gospodarske organizacije
prispevale sredstva za vzgojo kadrov,

— razširiti sklade za štipendiranje
študentov v deficitarnih strokah,

— pri planiranju materialnih potreb
za razvoj visokošolstva vzporedno s
sredstvi za investicije in opremo pla-
nirati vlaganja v objekte družbenega
standarda in štipendije oziroma kredi-
te z odpisi, \

— materialni položaj in dohodke
študentov bolj povezovati s študijskim
uspehom, razvijati stimulativno štipen-
diranje in kreditiranje,

— skrbeti za boljšo povezavo med
štipendisti in štipenditorji, itd.
. Zveza študentov mora skrbetl za pol-
no odgovornost svo>ih 61anov, boriti
se proti nezasluženim dohodkom, ne-
izpolnjevanju obveznosti svojih članov
do štipenditorjev in podobno.

Referat obravnava v nadaljevanju
principe upravljanja visokošolskih
ustanov in naloge študentov pri na-
daljnj«n razvijanju samouprave, nje-
ni krepitvi in širjenju. Ta razvoj bo
moral iti v več smereh: preko iasmenja-
ve strukture, pristojnostdrln na«čina ar-
ganizacije samoupravljanja in spre-
membe delovanja in orientacije Zveze
študentov glede na organe druSbenega
upravljanja.

V zadnjem času mnogo razpravlja-
mo o položaju študentov v samouprav-
ljanju, ki ga bo moral dokončnio odre-
diti novi splošni zakon o šolstvu. Moč-
na struja med pedagoškim osebjem
meni, da je treba študente izenačiti s
predstavniki družbeno političnih orga-
nizacij in zainteresiranih organizacij
ter da študentje nimajo pravice do so-
delovanja v samoupravljanju.

Mi tega stališča ne moremo sprejeti.
Vloga študentov v samoupravljanju
izhaja iz položaja študenta v ]pedago-
škem procesu. Iz tega sledi nte samo
možnost, ampak tudi nujnost sodelo-
vanja študentov v vseh organihi uprav-
ljanja visokošolskih institucij.

V zvezi s tem vprašanjem je referat
odprl nekaj najpomembnejših t;očk, na
katerih je temeljila diskusija w komi-
siji za razvijanje sistema sarmouprav-
ljanja.

0 nadaljnjem organizacijsko politič-
nem razvoju ZŠJ

V tem delu referat obravnava vlogo
in prihodnje naloge Zveze študentov v
bo-rbi za izboljšanje kvalitete znanja
in družbeno političnega oblikovanja
študentov ter vprašanja, ki zadevajo
razvijanje učinkovitosti in metod dela
Zveze študentov. Najosnovnejši pogoji
za uspešno delo Zš v bodoče so jav-
nost dela, množična aktdvnost članov
organizacije, demokratičnost pri obli-
kovanju stališč in sprejemanju skle-
pov, spremljanje idejnih problemov,
kulturno prosvetne, zabavne, material-
ne in druge problematike študentov.
še naprej je treba povezovati aktiv-
nost Zveze mladine in Zveze študentov
na vseh nivojih, posebno pa v komu-
nah. Treba je ustvariti, kjer je le mo-
goče, enotnost akcij, težiti k skupne-
mu reševanju. S tem v zvezi se je tre-
ba boriti proti pojavom rivalstva, kon-
kurence y negativnem smislu in posku-
som izoliranja nekaterih organizacij in
vodstev.

To so smernice, ki nudijo trajno in
zanesljivo perspektivo nenehne rasti
in povečanja učinkovitosti delovanja
organizacije. S tem, da jih uresničuje-
mo, postajamo bolj in bolj sposobni
za izpolnjevanje vseh obveznosti, ki jih
pred nas postavlja naš socialistični
družbeni razvoj.

Zaključena VI. konferenca ZŠJ
Nadaljevanje s 1. strani

je predsednik CO ZŠJ, Saša Mikid prebral
uvodnj referat. V poročilu o delu Zveze
študentov v obdobju med V. kongresom
ZŠJ in VI. konfereoico je poudarjeino, da
je bil to čas intenzivne dejavnosti Zveze
šttideintov pri vključevanju študentov na
vseh področijih naše družbene aktivnosti,
posebno v življenju visdkošolskih insiti-
tucij. To obdobje označuje tudi odgovor-
nejši odraos študentov do njihove osnovne
naloge — šbudija. V tem času smo na ju-
goslovansikih univerzah, visokih in višjih
šolah ter akademiijah zabeležili rekoTdno
število ofcrog 40.000 diplomantov.

Sprejem nove ustave SP3J, plenuimi CK
ZKJ, VII. kongres Zveze mladine Jugo-
slavije, govori txDvariša Tita v Splitu in
na VII. kongresu so bili pomembna
spodbuda za celotno dejavnost Zveze
študentov.

S tem, da si je v praksi prizadevala
uvdjaviti stališča in kritesrije, po katerih
je uspeh prl Studiju in sodelovanje v
družbenih aktivnostih osnovno merilo
vrednosti vsakega posame^snika, je Zveza
študentov prispevala k vzgoji svojdh čla-
nov v socialistidnem duihu.

Poročilo, ki ga na konfereinci niso pre-
brali, ker je bfflo vsem delegatom poslano
predhodno, je analizdralo celotaio razno-
vrstno dejavnast Zveze študentov in bkra-
ti naJcazalo nepiravilnosti, ki sino jih sre-
čavaJi pri delu naše orgajnazacije. Zlasti
podrobno je poročilo zajelo vlogo študen-
tov pri uveljavljanju študijske refonne
ter probleme, ki so nastajald z uvajanjem
stopenjsikega študija ter odpiranjem no-
vih visokošolskih instiitucij po vsej državi.
Tremuitno imamo v državi na približno
60% vseh fakultet uvedem stopenjski štju-
ddj. V (jbdobju med obema zadnjima kon-
ferencama; Zveze študentov je bilo ussta-
novljenih oflcrog 30 novih visokoSolsklh
institucij, ki so bile ranogokrat brez naj-
osnovnejših pogojev za delo. Nekatere
komune so nekriti&io ocenjevale svoje
2smožnosti v želji, da bi čimprej postale
visokošolski in univerziJtetni centrl. Tako
preoemjevamje lastnih zmogljivosti je ime-
lo za posJedico, da so morali panekod za-
pirati šole, ki so komaijda začele z de-
lom. V sadnjih nekaj letlh smo beležili
nenehen porast števila študentm na siko-
raj vseh visokošolskih institucijah, z ozi-
rom na število študentov na 10.000 prebi-
vaicev pa zavzema Jugoslavija tretje me-

sto na svetu, za ZDA in Sovjetsiko zvezo.
Delo konference po komisijah in števil-

ne diskusije na plenamem delu zaseda-
nja, poročilo, referat in korefeirati so po-
kazald, da so se študentje na skoraj vseh
naših visokošalskih središčih srečavali s
podobno problematiko in da smo svoja
stališča premaJdkrat primerjali in posku-
šali poiskati skupnih rešitev. Poleg izvr-
ševanja sklepov konference bo razvijanje
takšnega sodelovanja ena izmed najvaž-
nejših nalog organizacij Zveze študentov
na visokošolskih ustanovah.

Konferenca je sprejela nov statfcut Zve-
ze študentov, ki potrjuje dosedanji raz-
voj Zveze študentov kot ene izmed najpo-
membnejšdh subjektivnih sil pri razvoju
osebnosti miladega filoveka, bodočega pro-
izvajalca in upravljalca.

Na plenarnem delu so sodelovali v raz-
pravi tudl ne&ateri ugledni gostje. Pred-
stavniiki tujih študraitov co izraziii želje
svojih organizacij za okrepitev sodelova-
nja z ZSJ, ki je blla vedno pobormik naj-
bolj napredmlh idej in aktivnosti v med-
narodnem študentskem gibanju.

Ob koncu konference so delegati so-
glasno sprejeli teikst pozdravnegai pisma
predsedaiku Titu. -iv



Konferenca med plenarnim zasedanjem

Novi centralni
odbor ZŠJ

Milenko Adžič, Ištvan Bošnjak,
Predrag Bilbija, Maksini Blaže-
vič, Nikola Ban, Djurdja Bedič,
Stanka Bursač, Vojo Cmobrnja,
Ranka Cvijič, Metod Černetič,
Kosta čavoški, Saim čeremič,
Stojan Dimovski, Milan Drago-
vič, Magdalena Isajeva, Ljubiša
Igič, Pavao Jakovljev, Alojz
Fridl, Peter Kožul, Tihomir Ko-
lak, Nikola Kartalovič, Milka Ku-
noska, Maja Kleut, Ratko Kale-
zie, Predrag Kirovski, Budimir
Lazovič, Radovan Lukic, Branko
Lukovac, Saša Mikic, Zoran Mi-
šič, Jusuf Gorani, Gregor Miklič,
Luka Markovič, Erna Mešl, Mir-
ko Ostojič, Ranko Pjanič, Jagoš
Urič, Branko Puharič, Marija
Protega, Franc Pivec, Vlado Po-
povski, Jaka Rojs, Slavica Sin-
ger, Svetozar škarič, željka Sti-
linovič, Marijana Stojanovič, Dra-
giša Stankovič, Petar Trpenov-
ski, Zvonimir Valkovie, Jovan
Vulič, Tone Zimšek.

Osnovna naloga: demokratizacija ZSJ
Konferenca v Novem Sadu je delala y

osmdh komisijah: v komisiji za vprašanja
družbemega upravljanjia, kiomisiji za vpra-
šanja študija, komisiji za vprašanija nadalj-
njega Gi*ganizaeijskega razvaja Zveze štu-
denitov, komisiji za vprašanja materialnega
položaja študentav, komislji za delo v spe-
ciaMzdranih organdzacijah v akviru Zveze
študonitov, v komisiji za mednarodnio aiktiv-
nosit, komisiji za idejno vzgojno delo in
kulturna vprašamja. V začetiku dela so v
vsaki komisiji prebrali koreferat, ki je
strnil problematdko z določenega področja
in hkrati predstavljal podlago za diskusijo
in formiranje sklepov.

Zadnji kongres Zveze študentav Jugo-
"slavije je začrtal pot, po kateru se mora
organizacija krepiti in nadadje razvijati,
Osnovni zaMjučki v tem smislu so bili, da
je treba po možnosti dosedi širše spdielo-
vanje študentov v družbemo političnem de-
lu na osnovi raznovrstmih potreb, želja
in interesov. Kongres je postavil pred or-
ganizacije nalogo, da podščejo novih oblik.
dela. Kot pot za dosego tega cilja je kon-
gres nakazal možnoatd za ustaiiavljanje več-
jega števila klubov, sekeij in ostalih oblik
interesnih akitivnosti. Prav na tein podiroč-
ju pa niso bili doseženi zadovoljivi rezui-
tati. Spodbuda za vsestransko proučevanje
te problematike je prišla pravzaprav šeile
po VII. kongresu Zveze mladine, ki je
poudaril potrebo po nadaljnjem izgrajeva-
nju demakratičnih odnosov znotraj Zve223
mladine in Zveze študentov.

Včasih se v praksi srečU/jemo z rtrne-
njem, da pastaja Zveza študentov »orga-
nizacija vodstev«, ker študenitski aktivisti
ne znajo vključevatii zadosttnega števila
študentov v aktivno delo v organizaciji.

Statut Zveze študentov je omogočM, da
so S8 študenitje ene republiike sestajali na
republiških konferencah, ki so bile dobro-
došle predvsem študentom iz novih viso-
košolskih središč, kjer še ndmaijo ddlovniih
tradicij in mnogokrat še niso našli prave
vsebine za svoje delo.

V komisiji za vprašanja družbenega
upravljanja so za saanoupraviljanje na viso-
košolskCh institucijah poudarili, da je bilo
doslej pri delu organov samouprave in
uprave na visokošolskih inatiitucijah še
mnogo pomanjkljivosti, ki so zavirale funk-
cioniranje tega sistema. Posebno predstav-
niki širše družbene skupnositd in gospodar-
skih organizacij so premalo pripomogli k
prodiranju interesov celotoe družbe v raz-
voj visokošolskih instdtucij.

Sveti letniikov im zbori volivcev, kot te-
lesa, v kaiterih lahko pride do najširšega
sodelovanoa vseh študentov v sisteonu sa-
m;ou,prave, niso bili dovoilj aiktivni. Komi-
sija je soglasno obsodila mnenja, ki jih
srečujemo poneikod na fakultetah in kd iz-*
hajajo iz dogmatičnega tolmačenja ustav-
nih načel in -enostranske analdze speoifičnih
pogcjev življenja in dela na univerzi, češ
da je treba študente izključiti iz sistema
samoupravljanja na visokošolskih zavodih
Komisijaje bila mnenja, da je treba sode-
lovanje študentov v samoupravi razviti
bolj vsestransko kot daslej, izhajajoč iz
dejatva, da imajo pedagoški odnosi v izo-
braževalnem procesu delovni značaj in da
so študenitje neposredno zainteresirani za
osnovne d©javnostfi visokošolskih organiza-

cij, kar jdm daje tudi popolno pravico, da
zahtevajo šdroiko in enakopravno sodelova-
nje v sistemu samouprave.

V komisiji za idejno-polibično delo in
kulturna vprašanja so bile najpogostejše
tem© diskusij: idejno politično izobraževa-
nje preko študLjskdh programov, idejno po-
litično delo Zveze študentov, kulturno-
umetniška dejavntfst, razivijanje idejne bor-
be v organizacijaft Zveze študentov ter
razvoj socialisibičnih odnosov na visokošol-
skih ustanovah. Poudarili so, da je treba
študdjski proces čimbolj povezati z našo
družbeno pratoso in dia se je treba boriti
za ideinosit1 v učnih programih tako pri
družbendh vedah, kot na področju eksakt-
nih ved.

Osnova za vsaJko idejno izobražeivanje
je individualen študij, zato mora Zveza &tu-
na področju idejno-vzgojmega dela usmer-
jati svoje člaustvo k idejnemu samoizobra-
dentov poleg že tradfoionalnih dejavnosti
ževanju. Idejno-politdčno delo ne sme biti
samo sbvar enega dela članstva ali tistih,
kii &o člani ustreznih komisdj, ampak živ-
Ijenijsiki interes celotne organizacije.

Treba je bolj kot doslej stimulirati idej-
no borbo kot sredstvo za uresničenje prin-
cipov demokratič.niO!sti in množičnosti v
drttžbeno poldtičnem delu Zveze študentov.

Delo Studenbskih kulturno-umetniških
društev se ne bi smelo zapirati v oikvir
visokošolsikega središča, kjer druStvd delu-
je, ampak bi bilo treba tudi na tem po-
drooju razvijati meduniverzitetao in med-
šoHsko dejiavnost. Bolj koit doslej je treba
spremljati zanimanje študentov za posame-
zne dejaivnosti s kulttirno prosvetnega po-
dročja in razvijati takodmenovane »male
oblike«, ki lahko združujejo &tudeixte z
istimi nagnjenji. Posebno so poudarili po-
men študentskega tiska. V Jugoslaiviji tre-
nutno izhaja šest študentskih listov s skup-
no naklado več kot 80 bisoč Lzvodov.

Komisija za študijistoa vprašanja je
obravnavala razvoj visotaega šolstva pri nas
in analizirala študijske uspehe študentoiv.
Ti so prav porazna v prvih letniMh. V

letih med obema konferencama Zš je bilo
pri nas ustanovljenih mnogo visokošolskih
institucij, ki pa ponekod niso imele niti
najosnovnejših pogojev za de l̂ovanje. Zlasti
aktualno je bilo vprašanje kvaiificiranega
predavateljskega kadra. Posebno v zad-
njem študijstkem letu je bilo na tem po-
dročju mnogo napravljenega, tako da lah-
ko pričakujemo, da se bo tudi na visofeo-
šalskdh ustanovah z manjšo tradioijo dvi-
gndla kvaliteta študija. Pred Zvezo študen-
tov se postavljajo še velike naloge za iz-
boljšanij« študijskega uspeha in razvijanje
sodobnejših metod študija.

Razprava v komdsiji za specializirane
dejavncsti v okviru Zvez.e študsntov je
pokazala, da se je v preteklem obdobju po-
večalo zanimanje za raznovrstiie izvenžtu-
dijske dejavnosti študeratov Zveza študen-

tav je dolžna, da s svojim deloon proddra
na vsa interesna področja študenitov in da
omogcči vsakemu članu, da razvija dejav-
nost, do katere čuti naijveč nagnjenja.

Najobširnejša je bila razprava v kcnii«
siji za materialna vprašanja študentov. Bi«
la je neikakšna sint&za vseh mišljenj, ki
so se v zadnjem času pogosto pojavijala
V javnositd. Komisija je sprejela obširne
zaključke, ki jih bomo objavili v eni izmed
sledečih številk našega lista.

V kcmisiji za mednarodno dejavncst
Zveze &tudentov so bile št-evilne diskusije
tujih študsntov, ki študirajo pri nas. Izra«
zili so skup.no željo, da bi bild pri nas radi
deležni povrh znanja iz stroke, ki jo štu-
dirajo, tudi več spoznanj našega družbene-
ga razvoja in razvijanja našega političnega
sistema.

Ob kcncu konference so prebrali za«
ključke, ki so bili sinteza razprav in skle.
pov, sprejetih v delu po komisijah. Za«
kijučke VI. konference Zveze študeniov Ji>
goslavije bomo cbjavili v prihcdnji številkd.
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SGDELOVANJE V SAMOIIPRAVI JE DOLŽNOST,
NE LE PRAVICA ŠTtDENTOV

Gosta konference Dobrivoje Vidič in Dju-
rica Jojkič v pogovoru med odmorom

Nobenaga dvoma ni, da delo za idejno
izobraževanje študentov predstavlja najpo-
m,embnejšo dejavnost Zveze študentov in je
povsem upravičeno tudi na tej konferenci
zavzelo prvo mesto.

V okvdru sistema samoupravljanja so
napredne družbene sile, na čelu z Zvezo
komunisifcov privzele in uvelja^vile v naši
družbi idtejno borbo kot osnovno metodo
za svoje delavanje prd osfcvarjanju scciali-
stdčnega razvoja, V družbenih procesih za-
vzema uraiverza pomeznbno vlogo. Menim,
da lahko v zadnjem času oznaoimo vlogo
undverz v odnosih med univerzo in našo
družbeno skupnostjo kot pozitivno. Nekaj
let nazaj smo ugotavtljali, da so imele di-
skusije o problematiki apodročja družbene
teorije, ki so se odvijale v okviru univerz,
akademski značaj, brez posebno dobrega
vpogleda v to, kar se je v družbi dogajalo.
V mnogih primerih je biilo idejno oprede-
ljevanje, sprejemianje markisizma bolj dekla-
rativno, kaikor dejansko sprejemanje in
ustvarjalno potrjevainje marksistd.čnih po-
gledov na svet.

Treba je opozoriti na dejistvo, da je
družbeni razvoj korapleksen proces in da
ne deluje avtomatično. Tako na primer
odpiranje navih visokošolskdh institucij v
izvenundverzitefcniih sredižčih, to je bliže
ustrezniih gospodarskth področij, nd \edno
pripeljalo tudi do bolj pristoega kontakita
teh iislbaniov z okoljem, ki jih obkroža.

V idejni borbi, ki poteka v vsakem tre-
nutku, mora bitd moč znansbvene resnice,
argument, zasnavain na znanstvenem raz-
iskovanju, odločilen kriterij. S st&Iišča
takšne družbene angažiranosti bi lahko uni-
verzi še danes marsikaj očiitali. O celi vrsti
pomembnih vprašanj, o katerdh se v dmžbi
vršijo javne in često zelo oatre razprave,
ndti univ&rze kot ustanove, niti znanstveni
delatvoi, calo niti študentje ne zavzemajo
svojih jasnih stališč. Vzemimo za primer
samo nekatere razprave o nadaljnjem go
spodarskem razivoju, ekonomsikiih enotah in
integracijd, ali barbo mišljenj o idejrnh
problemiih na področju kulture in umetno-
sti. V vseh teh primerih univerze, čeprav
so v zadostni meri za to usposobljene in

poklicane, niso prispevale deleža, fci smoi
ga od njih pričakovali.

Prav zaradi tega sploh ne želim razprav^
Ijati o pravici študentov do sodelovamoa <7
samoupravi, ker je to postala dolžnost, ob«
veza in odgovornost, ne pa vprašanje pra«
vice. Mnogo bolj pomembno je •vprašanje,
kako to družbano obvezniost in odgovor*
nost ostvariti kot enoten sdstem samo
upravljanja. Ne gre samo, za samouprav«
ljanje na fakuilteti, letndku, študeaitskem
domu, resravracijd, klubu itd., ampak za afo
tivno sodelovanje v okiolju, v kaiterem živi-
mo. Zatorej ni problem admdnistraltivno —•
finančno upravljanje z ustanovami, tean«
vec upravljanje celotnega življenja na fa«
kult-eti, vodstvo idejnih procesoiv, negova«
nje družbeniih odnosov in znanstveno pove«
zovanje teorije in prakse izgradrnje sociali*
zma. V tem je vsebina upraviljanja iia vmi*
verzi in za ta.kšno pojmovanje upravljanja
se morajo študentje boritl.

Na osnovi tega želim poudaribi, da ima
mlada generacija vedno to prednost, da
stopa v življenje z nivoja, na kakršnem se
nahaja celcitna družba. Zaradi tega moraja
biti naloge mlade generacije, posebno pa
še študentov, veoje, bliže uresničevanju na-
še bodočnosti, ki smo si jo začrtali v p r o
gramu Zveze komiinistov in Ustavi. V tem
naj se torej prikazoiije revciluaionarna vlo«
ga mlade generaoije danes.

Če govorimo o v'logi univerz, o procesih,
ki v tem pogledu delujejo in jim vedno
bolj jasno odrejajo njihov položaj v diruž«
bi, se niam obldkuje potreba po nadaljnji
krepitvl in odrejanju vloge fakultet im
znanstveinih ustanov v vsakdanjem življe-
nju družbene skupncsiti. Pojmovanje o av«
tonamnositi znanostd in ločenem delovamju
znanstvenih ustanov v cdnasu na celoten
družbeni razvoj se počasi izgubljata, na-
mesto tega pa se \«dno bolj uveljavlja
znanstvena misel v stvaritvah prakse ia
njeno pravilno vrednotenje.
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DRLGI
PODIPLOMSKI
SEMINAR

Na višji ekonomsko komercialni šoli v
Mariboru se število diplomantov suče že

1)koli številke 300. Samo v letu 1963 je di-
^lomifalo 142 študentov VEKš, od te|a
fiajveč na oddelku za splošno komercialb
Xl9 redhčik in 28 izredndh), na oddelku za
jbunanjo trgovino 19 rednih in 19 izrednih,
%a. oddelku za knjigovodstvo in finance
f redni in 27 izrednih, na bančnem oddel-
Iku 4 redni in 13 izrednih, na oddelku ža
Jurizem in gostinstvo pa 7 rednih in 2 iz-
Tredna študenta. Skupno je torej samo v
|etu 1963 diplomiralo 89 izrednih in 53 red-
nih študentov.

Jasno je, da s tem njihovo izobraževa-
tije še zdaleč ni zaključeno in da morajo
%es čas spremljati dogajanja, novo litera-
turo itd., da se bodo razvili v zares vse-
Istranske strokovnjake. Pri tem^jim želi
pomagati tudi VEKŠ, s tem da"vsako le-
Jo priredi zanje podiplomski seminar, ki
traja nekaj dni in na njem predava vrsta
fcnanih strokovnjakov.

Letos bo tak seminar (drugi po vrsti)
18. in 19. februarja v prostorih VEKš Ma-
fifoor. Začel se bo ob 9. uri z uvodniim

"pagovorom ravnatelja šole. Ob 10. uri
Jbo za vse diplomante, ne glede na njihov
bddelek študija, predaval Jože Zakonjšek,
Birektor republiškega zavoda za gospodar-

jfco planiranje, o sedemletniem planu.
tstega dne popoldne bo za diplomante
komercialne smeri predaval dr. Ivan Turk,
Šocent ekonomske fakultete v Ljubljani
6 temi »Nekaj empirično ugotovljenih za-
konitosti tržnega ponašanja potrošnikov«.
|stočasno bo za diplomante finančne sme-
^i predaval dr. Matija Meznarič, direktor
iavoda za ekonomiko Maribor, o analizi
poslovanja gospodarskih organizacij v le-
tu 1963.

Drugi dan seminarja je namenjen spe-
cialnim predavanjem za štiri oddelke šole,
ihedtem ko je skupno število diplomantov
pddelka za turizem in gostinstvo še pre-
jtnajhno, da bi bilo zanje že letos priprav-
tjeno posebno predavanje. Na oddelku za
transport in zavarovanje pa bodo letos
pziroma te dni diplomirali prvi študentje,
Ža oddelek za zunanjo trgovino oziro-
ma njegove diplomante bo predaval
dr. Vladirnir Pertot, direktor' inštituta 2a
fekonomiko in demografijo v LjubTani, o
tazvoju modernega svetovnega tržišča,
diplomantom oddelka za splošno komercia-
lo pa bo predaval prof. Vladimir Deže-
Jak o uporabi linearnega programiranja
V proučevanju tržišča. Na oddelku za knji-
govodstvo in finance bodo poslušali pre-
flavanje prof. Cirila Mikla: Pomer; obra-
Čuna z tfariabilnimi stroški, diplomanti
bančnega oddelka pa se bodo seznanili z
bkrepi splošne kreditne politike za leto
1964, o čemer jim bo govoril glavni tajnik
jdruženja komunalnih bank Ivan Simon-
pič. Vsi udeleženci seminarja bodo dobili
razmnožen priročnik z vsemi temami se-
minarja.

PopoJdanski čas drugega 6ne seminarja
Je rezerviran za klub diplomantov, ki je
bil ustanovljen že lani ob I. podiplom-
Bikem seminarju in bo imel letos svoj red-
ni letni občni zbor.

Do dne, ko to pišemo, se je za podiploin-
ski seminar prijavilo že preko sto diplo-
mantov VEKš Maribor.

•v. rmri

Na skupščinl Zveze študen-
tov na mariborskih visokošol-
skih zavodih so bili v odbcir
Zš izvoljeni naslednji člani:
Hasan BESLAGIC, Franc KLA-
SINC, Rudi KLINAR, Cvetka
KUGLOT, Franc LUŽAR, Jelka
MULEJ, Alja PAJER, Slavko
PUKL, Jože PROTNER, Jakfl
ROJS, Jože SLODNJAK, Davorin
SLOKAR, Mirko ŠEBART, Franc
ŠILEC, Ivo URANJEK, Jože VER-
TACNIK, Drago TRABOS, Jože
VUNDERL, Marija VRHUNC, Jo-
že ZLATNiK, Tane ŽELE.

SKUPŠČINA ZVEZE ŠTUDENTOV NA MARIBCRSKIH ViSOKOŠOLSKlH ZAVODIH

STl 1)1,1 PRILAGOJEIM
POTREBAIU PRAKSE

III, redne letne skupščine Zveze študentov mariborskih vtsokošolskih
zavodov, ki je bila 14. januarja v predavalnici Visje ekcncmsko-komer-
cialne šole, so se udeležlli po!cg 170 delegatov tudi prof. Miro Bračič,
predstojnik ^VZ, predstavnik C0 ZŠJ, predstojniki maribcrskih višjih šol,
predstavniki družbeno političnih organizacij Mariborskega okraja in pred-
stcvniki univerzitetnih in visokošolskih mest Beograda, Prišime, Varaždi-
na in Ljubljane.

Uvodni referat je obravnaval vprašanja
samoupravljanja in izvenštiidijske dejav-
nosti na mariborskih višjih šolah. Lelne
skupščine Združen) študentov na posamez-
nih šolah so pokazale, da je bilo prav tej
problematiki- posvečeno premalo pozorno-
sti. V obdobju med obema skupščinama
so posamezne vrste samoupravljanja ko-
niaj dobile svojo osnovno obliko, na veči-
ni šol so bile premagane šele začetne te-
žave pri deln svetov letnikov. Kjer pa se
je samoupravljanje že uveljavilo, so se
teh oblik premalo posluževali. Največ bi
lahko sveti letnikov pripomogli k izbolj-
šanju študijskih uspehov in zmanjšanju
osipa, ki je bil prav v zadnjem letu pre-
cejšen. Važno nalogo na tem področju
imajo statuti šol, ki so pravkar v pripravi.
Ti morajo natančno določiti posamezne
oblike in status samoupravnih organov. V
razpravi o tem vprašanju so diskutanti
ugotovili, da na tem področju uprave
šol študentov ne ovirajo, temveč prav na-
sprotno, dajejo jim pobude in možnost
soodločanja tudi v upravah šol.

O izvenštudijskem udejstvovanju čtu-
dentov v preteklem delovnem obdobju je
bilo precej bnrna razprava. Razumljino
je, da neurejeni pogoji ne spodbujajo
Mudenta h kakršnemkoli delu. Klfub te-
mu pa izvenštudijsko delo le ni bilo po-
polnoma zanemarjeno. Idejno vzgojna ko-
misija je v okviru »marksistične tribune«
organizirala več predavanj, ki so bila ze-
lo dobro obiskana. Razen tega so btla na
šolah izven študijskega programa strokov-
na posvetovanja. Idejno vzgojno delo bo v
prihodnje preSlo na bolj neposredne ob-

like, na študijske grupe in debatne krož-
ke, ki bodo vsekakor pritegnile večje šte-
vilo študentov. Največjo množičnost in ca-
nimanje so vzbudila športna tekmovanja v
skoraj vseh panogah med šolami in z de-
lovnimi kolektivi. Najuspešnejši na šport-
nem področju so bili študentje VTš.

Osrednji predmet razprav je bilo delo
študentov na kulturnem področju. Vsi re-
zultati kažejo, da se za kulturno dejav-
nost zanima zelo majhen krog študentov.
Zato je kulturna komisija zastavila svoje
delo v dve smeri: organizacija kulturne
dejavnosti v okviru šol in vključevanje
študentov v program obstoječih kultur-
nih institucij v Mariboru. Poskus, ustano-
vitve pevskega zbora ni uspel zaradi pre-
majhnega števila prijavljenih, podobno je
bilo pri ustanovitvi dramske skupine.
Uspela pa je akcija za gledališki abonma,
tako da bo prihodnje leto ob zadostni
propagandi gotovo dovolj interesentov za
povsem samostojen gledališki abonma (se-
daj je namreč skupen s srednješolci).

Delna rešitev nastanitve študentov bo
študentski dom, katerega gradnja se je že
pričela. V njem bo prostora za 180 študen-
tov. Otvoritev bo predvidoma letos oktob-
ra. Prav tako bo združenje visokošolskih
zavodov realiziralo zamisel o adaptaciji
ene izmed starejših stavb, tako da bodo
študentje dobili že dolgo obljubljeni klub.
S pridobitvijo klubskih prostorov se bo
kulturno zabavno življenje precej razmah-
nilo, saj so študentje s številnim obiskom
na predstavah filmskega kluba in na ve-
čeru »Poezije in jazza« dokazali, da so
jim takšne oblike kulturnega dela všeč.

Za izboljšanje sedanjega stanja so štu-
dentje predlagali, da bi bil določem dan
v mesecu prost študijskih obvez in name-
njen samo izvenšolskemu delu.

Diplomanti I. stopnje se v praksi dobro
uveljavljajo, njihova strokovna usposoblje-
nost je opravičila obstoj prvostopenjskega
študija, je v svoji razpravi poudaril prof.
Miro Bračič. Študij na mariborskih višjih
šolah se je že zelo prilagodil potrebam
prakse in prav zato pride do izraza nje-
gova intenzivnost. Kljub temu, da dajo viš-
je šole študentu zaključeno znanje, je po-
trebno omogočiti nadaljevanje študija. na
II. stopnji tistim, ki to želijo in teh je
vedno več. S tem ni rečeno, da morajo
vsi nadaljevati s študijem, temveč je to
podlaga za ustvpritev pravilnega razmer-
ja med strokovnjaki z visoko in višjo izo-
brazbo. Tovariš Bračič je ponovno opozo-
ril na to, da sama Zveza študentov še do
sedaj ni zavzela javnega in odločnega sta-
lišča o inverziji študija. Dejal je, da bi
boj za dejansko reformo visokošolskega
študija moral postati ena izmed osnovnih
nalog študentske organizacife.

Ekonomski položaj študentov se v zad-
njem času ni poboljšal, temveč nasprot-
no — poslabšal. Socialno ekonomska ko-
misija je poskušala po svojih močeh po-
magati s subvencijami, vendar je to le
delna in začasna rešitev. V preteklem le-
tu je bilo razdeljenih za 9,100.000 dinarjev
subvencij. Te je prefemalo 200 Uudentov,
mesečni povpreček pa je znašal 5.145 di-
narjev. Največ subvencionistov je bilo na
Višji tehniški šoli. Komisija se je ukvar-
jala tudi z vprašanjem štipendiranja. Vsi
predlogi so bili že v naprej obsofeni na
propad, saj se podjetja naravnost otepa-
jo štipendiranja, kljub temu, da je potreba
po kadrih še vedno zelo velika.

Na skupščini so izvolili nov odbor eve-
ze študentov MVZ, za novega predsedni-
ka odbora pa študenta drugega letnika
višje prame šole Jaka Rojsa.

SLAVKO PUKL
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Uspehi, ki nas niso zadovoljili
V študijskem letu 1962/63 se je na mariborske visokošolske zavode vpisalo

781 rednih študentov. Od tega se je v letu 1963/64 vpisalo v drugi letnik 456
študentov ali 58 odstotkov. Uspeh po posameznih šolah je bil zelo raznolik.
Tabela nam pokaže, kakšno je stanje.

Iz razpredelnice je razvidno, da je največji osip na Višji pravni šoli Iter na
Pedagoški akademiji. Dejstvo je, da večina absolventov srednjih šol misli, da
je študij na teh dveh šolah relativno lažji kot na ostalih, in da se da v teh šolah
najlaže diplomirati. Zato posvetijo študiju premalo časa. Drugi vzrok, ki piovzro-
ča nizek odstotek uspeha, so seveda tudi »prezimovalci«, ki se vpišejo na šolo
samo zaradi frekvencijskega potrdila, študirajo pa tehniko, stomatologijo ali
kaj podobnega. Prav tako je tudi veliko študentov-novincev, ki imajo prvi
semester predavanj za nekakšen podaljšek počitnic, potem pa seveda ne morejo
v štirinajstih dneh ali enem mesecu opraviti predpisanih izpitov. Zato je prva
naloga Zveze študentov pripraviti študenete do načrtnega in sistematiičnega
študija. . .

Zveza študentov se bo morala bolje povezati s profesorji m posvetiti vehko
več pozornosti delu komisije za študijska vprašanja. -niS



LETCŠNJI DOBITNIKI PREŠERNOVIH NAGRAD

NAJVEČ DIPLOMSKIH IN SEMINARSKIH NALOG
Šestinsedemdesetim študentom Ijubljanske

univerze, letošnjim dobitnikom Prešernovih na-
grad, je bilo svečano pri srcu, ko je v polno
zasedeni zbornični dvorani univerze v soboto,
8. februarja, zadonel mogočni Gaudeamus... Pro-
rektor univerze dtr. France Adamič je slovesno
podelil 61 Prešernovih nagrad študentom za nji-
hova dela.

Na filozofski fakulteti je dobilo Prešernovo na-
grado dvanajst študentov: Andrej Kirn za delo
»Enotnost Marxove filozofskoekonomske misli kot
revolucionarne prakse in realni humanizem«, Mar-
jan Tavčar in Jože šušmelj za skupno delo »Neka-
teri problemi aktivnosti samoupravljalcev na sejah
samoupravnih organov«, Jelica Mesesnel in Francka
Mencinger za nalogo »Upraviteljevo pedagoško vpd-
stvo učiteljskega zbora«, Zofija Tasič za nalogo »Pro-
izvodno delo učencev 8. razreda osnovne šole«, Fran-
ce Golob za nalogo »Vrnjeni zvonovi«, Prvenka Turk
za nalogo »Ladislav Benesch«, Zorka Šubic za delo
»Rimske fibule iz insul XXIX, XXX in XXXI v Emo-
ni«, Lena Petrič za nalogo »Aškerc in švedi«, Vik-
tor Majdič za nalogo »Krleža in literarni esej«,Tomo
Korošec za nalogo »Ime Slovenec«, Marija Zlobec za
nalogb »Novele Alojza Rebule«, Borut Plavšak za delo
»Ch. Schmid v prvih slovenSkih prevodih«.

Na pravni fakulteti je bilo petnajst Prešernovih
nagrajencev z naslednjimi temami: Miha Potočnik —
»Delovni spori na ljubljanskih sodiščih v letih 1961
in 1962», Mojca Drčar — »Pravni aspekti oceanskega
ribolova«\ skupinsko delo sedmih izrednih študentov
Jožeta Koprivnika, Edvarda Lugariča, Albina Skoka,
Ivana Soka, Ivana Usarja, Franja Vesenjaka, Eda
2itka — »Financiranje, delitev osebnega dohodka in
poslovanja v nekaterih zdravstvenih zavodih v okra-
ju Maribor«, skupinsko delo — »Raziskava o odpu-
ščenih gojencih iz deškega vzgajališča Gorenji Loga-
tec« pa so predložili Milica Penko, Barbara Grahor,
Alenka Pipan, štefan Pelcar in Dnšan Merhar. Al-
bin Jenko pa je bil nagrajen za nalogo — »Problemi
dvojezičnosti uprave v okraju Koper«.

Ekonomska fakulteta je dala dva nagrajenca: Ja-
nez Bedina z nalogo »Problem optimalne lokacije
radialpih transportnih žil« in Janez žezlina s temo
»Optimalna lokacija krožnih prog«.

Letos je največ, kar 27, »prešernovcev« dala fa-
kulteta za naravoslovje in tehnologijo. Z oddelka za
montanistiko: Marija Erzar — »Toplotne izgube sko-
zi stene peči«, Alojz Kalan — »Preizkušnje obdeloval-
nosti jekel za avtomate jeseniške proizvodnje vrste
As 2 II«, Blaženko Koroušič — »Termodinamična
analiza terniernega sistema Zn-Od-Su«, Peter Kraljič
— »Konstruktivne karakteristike bramskih kokil«,
France Ogrin — »Težki minerali porečja Save do
Ljubljane« in Ante Petrin — »Preiskava modela peči
v vodnem kanalu«.

Oddelek za kemijo ima tele nagrajence: Gabri-
jela Cazafura — »Določanje žvepla v organskih spo-
jinah«, Breda Jerič — »Vpliv dodatka polistirensul-
fonske kisline na koeficient aktivnosti solne kisline«,
Miloš Komac — »Priprava epoksidnih smol z dolo-
čenim epoksidnim ekvivalentom«, Jože Kobe — »Man-
nielova reakcija na petčlenskih heterocikličnih siste-
mih s tio-amidnimi skupinami«, Franc Lazarini —
»Vpiiv dehiohacijskih pogojev na pozornost TIO2ge-
la«, Franc Omejc — »Spremembe molekulske struk-
ture steklastih fosfatov zaradi toplotnih vplivov in
ovlaženja«, Pavel Puhar — »Zidaki iz elektrofilterske-
ga pepela, apna in odpadne sadre iz tovarne kemič-
nih izdelkov v Hrastniku«, Peter Rems,,— »Priprava
in diferenčno termična analiza galunov aluminija, kro-
ma in železa«, Franjo Rovan — »Z aluminijem ojače-
ne modificirane alkidne smole«, Milan Schara — »Do-
ločitev narave radiacijskih defektov v feroelektriku
LiN2H5SQ, in Franc Jurgerle — »Identifikacija meh-
čal iz polimernih snovi«.

Na oddelku za tekstilno tehnologijo je bilo pet na-
grajencev: Franci Beravs — »»Določevanje molekular-
ne teže in polidasperznosti poliakrilnitrilnih vlaken
in vpliv luga na ta vlakna«, Saša Guzelj — »Dolo-
čevanje karboksilnih skupin v nativni in regenerirani
celulozi«, Brankg Novak — »Vpliv atmosferiliij na
fizikalne lastnosti in kemijsko sestavo konopljene
preje«, Dolfe Reberšek — »Poizkusi inaktiviranja že-
lezovih ionov v vročih alkalnih raztopinah H2O2 pri
beljenjn bombaža« in Jovan Zlatanovic — »Struk-
turne spremembe volne na zraku in dušikovi atmo-
sferi pri višjih temperaturah.«

Štiri nagrajene naloge so prispevali študentje z
matematično-fizikalnega oddelka: Raša Pirc — »Jedr-
ska absorpcija žarkov gama pri kisiku«, Dušan Braj-
nik — »Meritev fotonuklearne absorbcije v F,,, Mla-
den Gros — »Gojenje monokristalov rubina po Ver-
nenilovi metodi pomočjo plazminega plamena« in

Peter Vencelj — »Maxwellski plin kot model nevtron-
skega modelatorja«.

S fakultete za arhitekturo, gradbeništvo in geode-
zijo sta bila nagrajena dva študenta: Darinka Batte-
lino — »Primerjava konsolidacijskih krivulj zasiče-
nih zemljin po nekaterih novejših konsolidacijskih
teorijah, ki upoštevajo viskoznost zepiljin« in Anton
Globokar — »Raziskava možnosti preizkušenja defor-
mabilnosti in trdnosti zemljin v območju natesnih
napetosti«.

Fakulteta za elektrotehniko ima letos tri Prešer-
nove nagrajence. To sta Ferdo Gubina — »elektron-
ski model živčne celice«, Janez Trontelj in Jože Mla-
kar — »študij in razvoj valovodnega cirkulatorja Y
za 9,1 do 9,6 GHz.«

Prešernovo nagrado je s fakultete za strojništvo
prejelo pet študentov: Karel Bole — »Izdelava se-
stavnih načrtov s potrebnim preračunom za glavnl
80 Mp vitel, ki naj bi dvigal z dvema brzinama«, Du-
šan Pipan — »Velikost gibljive protiuteži, dvoročične«
ga žerjava, da dobimo minimalno dimenzijo obrato
vala za nagibanje«, Vinko Gleščič — »študij aerodi-
namičnih lastnosti ravnih in puščičastih kril v območju
Machovih števil 1,5 do 4,0«. Janez Kramer— »Metode
določanja pritiskov pri hidravličnem udaru v tlač-
nem cevovodu vodnih črpalk z vetrnikom«, Avgust
Mencej — »Izdelava načrta in tehnična dokumentaci-
ja za visokotlačni klima-konvektor g šobami«.

štirje nagrajenci so z medicinske fakultete: Man-
fred Laneger in Gregor Pintar z nalogo »Okuženje
škorcev z arbovirusi v Sloveniji«, in Tomaž BenuliČ
ter Janez šinkovec z nalogo »Nenavadne obMka
mikroorganizma Klebsiella pneumoniae«.

Pet Prešernovih nagrad je šlo na biotehniško fa-
kulteto: Mihaela Lesar — »Fotoperiodnizem pri be-
gonijah kot fiziološki fenomen in njegova raba v pro-
izvodnji«, Boštjan Anko — »Dinamika višinske ra-
sti bukve m jelke v pragozdu na Pečkah in gojitveni
zaključki, Lojze čandek — »Metoda merjenja površine
hrbtne mišice in pripadajoče slanine pri prašičih«,
Iztok Winkler — »Ugotavljanje norm pri letni seč-
nji in izdelavi iglavcev«, Tone Pust — »Gonoskop«.

Letošnje naloge so izrazito empirično usmerjene
in aplikativne. Med njimi je največ diplomskih in se-
minarskih del, sedem del pa je bilo narejenih posebej
za Prešernovo nagrado. Razveseljivo dejstvo je tudi
dokaj močna uveljavitev izrednih študentov, ki so
prejeli Prešernovo nagradi.

Mat.
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Marksistični krožki na srednjih
šolah

Napačno je mišljenje, da so marksistič-
ni krožki zgolj neka amaterska dejavnost,
ali n a d o m e s t i l o za redni pouk so-
ciologije, filozofije in zgodovine na šolah
druge stopnje. Biti morajo važno i z p o -
p 0 1 n i 1 o redmega pouka, skiošati mora-
jo dvigniti njegovo idejno raven in ga po-
glabljati. Marksistični krožki morajo biti
izvor pobude dijakov samih za poglablja-
nja družbenih problemov sodobnosti, ki
mladega človeka vznemirjajo in za kate-
n daje odgovor v prvi vrsti marksistična
misel. Ena temeljnih nalog marksističnih
krožkov pa je prav gotovo oblikovanje
marksističnega svetovnega nazora. Nujno
je, da čland marksističinih krožikov siateima-
tično studirajo osnove marksistične filozo-
fije, politične ekonomije in znanstvenega
socializma, ker se brez poznavanja naj-
elementarnejših postavk marksistične teo-
rije ni mogoče spustiti v razčiščevanje
idejnih problemov, prav tako pa je ne-
mogoče tudi kakršnokoi globlje marksi-
stično osmišljanje praktičnih nalog m
odločitev.

Vendar se pri osvajanju osnov marksiz-
ma ne smejo predolgo zadrževati, poseb-
no še, ker se bodo morali k njim pri svo-
jem nadaljnjem delu vedno znova vračati.

Obravnavanje idejnih vprašanj, ki se
pojavljajo v njihovi sredi, zavzemanje sta-
lišč do raznih pojmovanj in polemik v na-
ših revijah, analiza političnih in družbenih
dogajanj, vse to bo s pomočjo že osvoje-
nega znanja oblikovalo sklepe in odločit-
ve v njihovih družbeno-političnih organi-
zacijah. Pri tem se bo kmalu pokazalo,
kje so šibke točke v teoretičnem znanju,
kaj bo treba temeljito proučiti ali znova
preštudirati. Poglobljeno znanje bo omo
gočilo boljšo presojo različnih idejnih
problemov, boljše reševanje praktičnih
nalog, pridobljene izkušnje v polemiki in
praktičnem delu pa bodo spet navajale k
poglobljenemu študiju in prodiranju v
teoretično bogastvo marksistične filozofske,
ekonomske in politične misli.

Povezovanje študija, teoretičnih osnov
marksizma z aktualno idejno in družbe-
no problematiko, soočenje marksističnih
stališč s tujimi idejnimi koncepcijami,
spoznavanje sodobnih meščanskih filozof-
skih smeri — zlasti pa živa aktivna ude-
ležba pri razreševanju idejnih problemov
— vse to bo marksistične krožke varova-
lo pred dogmatizmom, grobim poenostav-

Ijanjem filozofskih problemov in prehitrim
samozadovoljstvom; nenehno vračanje k
študiju izvorov marksizma in poglobljeno
proučevanje marksistične teoretične misli
pa jih bo varovalo pred nekritičnim pre-
vzemanjem tujih idejnih konceptov in ne-
socialističnih pojmovanj.

Nedvomno bo v veliko pomoč marksistič-
nim krožkom na srednjih šolah Center
marksističnih krožkov pri CK ZMS, ki

skrbi za dvig kvalitete dela marksističnih
krožkov tako, da analitično proučuje nji-
hovo delo, pomaga in daje sugestije pri
sestavljanju programa dela. Važna naloga
centra je posredovanje mentorjev oziroma
predavateljev za zahtevne teme ter posre-
dovanje marksistične literature, predvsem
pa skrb za izmenjavo izkušenj marksistič-
nih krožkov na slovenskih srednjih šolah.

SAŠA KRAIGHER

Spodbuda mladim ustvarjalcem
Proslavam in akademijam v počastitev

slovenskega kultumega prazntka —
Prešernovega dne se je pridružila tudi
mladina na mariborski II. gimnaziji. To-
da to ni bila običajna proslava z recitaci-
jami Prešernovih pesmi, branjem njegove-
ga življenjepisa in podobnim. Proslava je

Reforma ekonomskih
srednjih šol

Obenem z razvojem industrije se iz leta v
leto spreminja tudi struktura kadrov, ki jih
ta podjetja zaposlujeja. V podjetjih so mne-
nja, da so kadri, ki jih dobijo iz ekonomskih
srodnjih šol, dobro seznanjenl samo s teo-
rijo, prakse pa si pridobijo v šoli zelo malo.
Dejstvo je, da se učni načrt ESS ni spremenil
že od leta 1950 in tako je seveda za industri-
jo precej zaostal.

Na združenju ESS Slovenije, ki so jih za-
stopali njihovi ravnatelji, so soglasno ugoto-
vili, da sc mora način študija na ESS spre-
meniti kakor v pedagogiki tako tudi v meto-
diki predavanj. V glavnem težijo dandancs
šole za čim večjim delom praktičnega pouka.
Praksa potrebuje dandancs specializirane
Ijudi, ki jih pa ^ESŠ ne morejo dati, saj vzga-
jajo svoje dijake za vsako delovno mesto
v upravah podjetij. Zato je nemogoče, da bi
se šole ozko sp«cializirale. Drugi vzrok pa
je tudi v teni, da pri mladem človekn ne
moremo takoj ugotoviti, katera veja tega
študija mu najbolj ustreza. Težko se je tukaj
ravnali po načelu: »Pravega dijaka v pravi
poklic« Sele v predzadnjem in zadnjem let-
niku bi lahko govorili o nekl vrsti speciali-
zacije, na primer, da bd dijaki, ki dobro ob-
vladajo tuje jezike, imeli dodatna predava-
nja iz tuje korespondence.

Sele ko bodo gospodarske zb»rnice anali.
zirale iu izoblikovale določen lik absolven-
ta ESS, bomo lahko začeli z reformo in spre-
menill učni načrt ter metodiko predavanj.

• - -niš

bila posvečena mladim ustvarjalcem, ki
so poslali svoje stvaritve na Prešernov na-
tečaj.

Ta oblika je na gimnaziji tradicionalna
in že več let nazaj nagrajujejo najboljša
dela s področja literature, glasbe in likov-
ne umetnosti, s tem pa mlade ustvarjal-
ce spodbujajo k nadaljnji dejavnosti.

Letošnjo prvo nagrado je posebna ico-
misija profesorskega zbora podelila Saši
Kraigherjevi za ciklus pesmi »Variacije«
(za Beethovna). Tri druge nagrade so pri-
sodili Petru Balohu, Jožici Zužek in Son-
čiki Spur, tretje nagrade pa so dobili Me-
lita Jurkovič, Danica Purg, in Danilo Čelo-
figa. Nagrado za slikarstvo je sprejel
Andrej Brvar. Nagrajenci so na proslavi
prebrali nagrajena dela. Poleg prvonagra-
jene pesnice Saše Kraigherjeve je največ-
ji uspeh dosegel Peter Baloh s svojo sa-
tiro »Lovci na zvezde«.

Tudi sicer je kulturna dejavnost na ma-
riborski II. gimnaziji zelo razgibana. Delo
je zajeto predvsem v MKUD »Ivan Can-
kar«, ki ga lahko smatramo za enega naj-
boljših v Mariboru. V spominu nam je
še uspeh, ki so ga dosegli na zveznem gle-
dališkem festivalu na Hvaru, ko so do-
segli eno prvih mest.

Mladi literati se oglašajo v svojem gla-
silu »Beseda mladih, ki so ga letos znova
začeli izdajati. Dramska sekcija že oS lan-
skega leta pripravlja Maeterlinckovega »Pel-
leasa in Melisando«, ki ga bodo verjetno
še ta mesec uprizoriil na 'deskah sloven-
skega narodnega gledališča v Mariboru.
Recitacijska sekcija pripravlja večere poe-
zije; kot prva bodo predstavili Jesenina
in Byrona. Na magnetofon bodo posneli
pesmi nekaterih pomembnejših pesnikov,
posnetke pa bodo kasneje uporabljali kot
učni pripomoček.

B. MOVIČ

LATINŠGNA PA
RES Nl OVIRA
ZAMMA ME:
KOT CETRTOŠOLKA II. GIMNAZIJE V MARI.
BORU SE ŠE VEDNO NISEM ODLOCILA, KAJ
BOM STUDIRALA. ZANIMA ME FARMACIJA,
ZATO SE OBRACAM NA VAS, DA BI MI KAJ
VEČ POVEDALI O ŠTUDIJU FARMACIJE. RADA

BI VEDELA:
1. ALI JE ŠTUDIJ ZELO ZAHTEVEN
2. ALI JE TREBA ŽE PREJ ZNATI LATINŠČINO
3. KAKO DOLGO TRAJA ŠTUDIJ I., II. in III,

STOPNJE IN CE SO 2E V LJUBLJANI VS«
TRI STOPNJE

4. KAKŠNI SO POGOJI ZA PRESTOP IZ ENE
STOPNJE V DRUGO IN KAKŠNI SO NAZIVI

5. ALI JE POTREBA PO TEM KADRU VELIKA.
ZA ODGOVOR HVALA 2E VNAPREJ.

S. SENCIC, TEZNO
Fakulteta za naravoslovje in tehnologijo

ima štiri oddelke In sicer: oddelek za kemi.
jo, montaiiistiko, tekstilno tehnologijo tn ma.
tematiko-fiziko. Vsak oddelek ima več odse«
kov. Farmacija je odsek odd-elka za kemijo,

V starem učnem načrtu je bila podčrtana
industrijska usmeritev, se pravi, diplomlrarH
farmacevti so dobili svoje delovno mesto v
tovarnah zdravil in raznih laboratorijih. V
prihodnjem letu p a b o v drugem letniku štu*
dij že delno reformiran.

Da inia oddelek težave, je razumljivo. Le.
tos bo končala študije šele prva generacija
in profil študija še ni popolnoma izobliko-
van. V katero smer bo šel razvoj v bodoče,
je danes vprašanje, s katerim se ukv?/ja
tako fakulteta sama kot Farmacevtsko dru.
štvo. Prav tako imajo na fakulteti veUke
težave s prostorom. Fakulteta je zelo hetero-
gena, njeni prostori pa so zaradi tega zelo
raztreseni in študentje izgubijo dosti drago-
cenega časa s tekanjem z mediclnske fakul.
tete, kjer poslušajo farmacevti fiziologjjo,
v Vegovo ulico, kjer ima oddelek svoj sedež,
pa spet na Aškerčevo, kjer posilušajo splošne
predmete skupno s študenti kemije, matema-
tike in tekstilci. Kot oddelek naravoslovno
tehnološke fakultete zahteva tudi farmacija
od študenta precej truda. Kdor ni doma v
matemaliki, komur dela težave kemlja, naj
se prej dobro pripravl za vpis; kljub temUj
dia sprejemnih izpitov ni, je treba pokaza:i
precej prizadevnosti, da »-prilezeš« v drugi
letnlk. Se zlasti pa so težave pri prehodu iz
I. stopnje na II., kjer so za pogoj vsi izpiti.
Vsaj delno pa se lahko tolažijo tisti, ki se
bodo vpisali letošnje leto, ker baje stopenj
na farmaciji ne bo več. Ravnali se bodo po
pravilu, da naj stopenjski študij ostane, kjer
je primeren, če pa praksa pokaže, da sfcop«
nje nlso potrebne, naj jih ukinejo.

Tretje stopnje danes še ni; če se bo poka*
zalo zanimanje zanjo, pa bo nedvomno uve«
dena.

Slavka sprašuje, če je potrebno znanje
latinščine. Studentje so mi poved-ali, da tega
od njih nihče ne zahteva, pač pa je dobro*
da ti ni preveč tuja. Tako se prej znajdeš
v za.pletenih izrazih, zaradi katerih se naitt
včasih zdijo poklici, ki jim je lattnšCina »de-
lovno sredstvo«, nekam odtujenl.
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KNJIŽEVNE REVIJE

SODOBNOST ŠT. 12,1, 2
Ko prelistamo zadnje tri številke S.odob?io-

sti, opazimo, da se je prav v tem časovnem
razdobju izvršil v reviji določen premik. Na
ta premik nas opozarja že novoletna številka,
ki je prejšnji petčlanski uredniški odbor razši-
rila na kar dpajsetčlanski, še bolj pa Jebruar-
ska številka, ki je povečala, pa zato poudarila
drugi, kritični in problemski del in pri tem
uvrstila vanj tudi feljtonistično zastavljene
krajše članke, prek katerih naj avtorji mogoče
nekoliko manj argumentirano pa zato kar naj-
jasneje opozarjajo na posamezne tipične pri-
mere iz naše vse preveč vsakdanje nekulturne
prakse. Oboje (pritegnitev novih članov v ured-
niški odbor in razširitev publicističnega delaj
seveda_ nikakor ne predstavlja neke generalne
ali revolucionarne spremembe v dosedanji po-
titiki revije, je pa zato že kar dovolj jasno iz-
ražen znak, da se skuša revija preorientirati v
bolj pogumno poseganje in obravnavanje naše
sodobne najširše (in torej ne le literarne)
problematike in se s tem močneje vključiti
v naš splošni življenjski tok.

Zato bo mogoče pravilneje, da v svoji oceni
revije najprej obravnavam prav članke, mne-
nja, kritike, glose, komentarje itd. in šele na-
to njene prozne in pesniške prispevke. Od član-
kov pritegujeta našo pozornost zlasti Ekonom-
ski razvoj in institucionalne spremembe Fran-
ceta černeta in pa Kultura na vasi Janeza
Jerovška, ki sta oba tudi vključena v prvi del
revije (prvi je objavljen v prvi in drugi
številki in se še nadaljuje, drugi pa v
drugi številki). černetov članek nas sezna-
nja z avtorjevim pogledom na silnice in značil-
nosti človekovega socialnega razvoja in torej
obravnava eno najbolj bistvenih in osrednjih
filozofskih pa svetovno nazorskih vprašanj. če-
prav članek še ni izšel v celoti, lahko že sedaj
ugotovimo njegovo pomembnost in zanimivost,
&aj se po svojem izhodišču in ustvarjalnem
postopku pri obravnavanju snovi bistveno raz-
likuje od mnogih naših tovrstnih pisa?ij. V tem
je nedvomno tista pozitivna komponenta, ki
je ne more zakriti dejstvo, da je avtor pustil
i) članku še marsikaj nerazjašnjenega in nedo-
delanega, kakor tudi to, da se ni mogoče strh
njati z vsemi njegovimi ugotovitvami. članek
bi bil lahko dobra podlaga za kako poznejšo
diskusijo. V članku Kultura na vasi se je
Janez Jerovšek lotil enega naših najbolj zane-
marjenih in bolečih družbenokulturnih podro-
čij. Vendar pa je njegovo pisanje omejeno
zgolj na neprizadeto pa suhoparno navajanje
analiz in podatkov o naših vaseh in njihovi kul-
turni razvitosti, manjka pa mu ustreznega kri-
tičnega zaključka in predlogov za potrebno
rešitev v članku opisanega stanja. V takem
članku kajpa ni bilo prostora za kmečkega člo-
veka in njegove dejanske potrebc (le-ta je za
Jerovška ostal več ali manj zgolj delovna sila).
Resnično je vprašanje, kako je moglo uredni-
$tvo dopustiti objavo takega članka, ki je po-
teg vsega še stilno slabo napisan.

Od ostalih člankov bi veljalo še posebej opo-
zoriti na Pirjevčevo razpravo »Kaligida« in so-
dobnost literarne kritike, v kateri je avtor z zanj
značilno bistrovidnostjo razkril ob primeru
Kaligule pomanjkljivost in zastarelost metode,
$ katero operira pri ocenjevanju in presoja-
nju sodobnih literarnih pojavov naša dnevna
in tudi drugačna kritika (članek je bil ob-
javljen v 1. številki). Zanimivo je tudi rasmi-
šljanje Jana Makaroviča Problemi sodobnega
proletariata, napisano ob knjigi »Les nou-
teaux comportements politiques de la cla-ise
ouvriere«, ki nakazuje bistveno različnost da-
našnjega položaja delavstva od tistega iz ob-
dobja »klasičnega« kapitalizma, hkrati s tem
pa kaže tudi na različnost njegovih problemov

(članek je bil objavljen v 12. številki) in drugi
del članka človek kot sestavni del ustanove
žarka Vidoviča (objavljen je bil v 12. številki),
v katerem avtor z duhovitim, izrazno bogatim
pa ostroumnim postopkom raziskuje vzroke
človekove odtujenosti v civilizirani družbi
(kompleksu ustanov).

Kritični del revije je precej nehomogen. Raz-
like niso samo v kvalitetni ravni posamezmh
prispevkov, ki je včasih v resnici že kar ne-
sorazmerna (npr. med Nika Grafenauerja oce-
no Strniševe poezije, napisano ob njegovi novi
zbirki Odisej, v kateri nam avtor poglablja-
joč se do temeljnih notranjih vsebinskih vzgi-
bov te poezije in s tem do samega bistva Str-
niševega ustvarjanja, v resnici pronicljivo in
prepričljivo prikaže nenavadno vizijo pesniko-
vega sveta, in pa površno, zgolj impresivno čol-
nikovo oceno Božičevih Kaznjencev), temveč
so zlasti občutne tudi pri sami tematski orien-
taciji kritičnih prispevkov. Medtem ko v vseh
treh Hevilkah odločno prevladujejo literarne
kritike in le v manjši meri zasledimo v njih tu-
di ocene naših glasbenih in likovnih stvaritev,
pa so gledališče, film, televizija, radio in navse-
zadnje tudi naše zalozbe le malo obravnavano
(gledališčti in filmu se npr. posveti revija zgolj
obrobno, samo ob posameznih domačih novi-
tetah, pri čemer pa ocenjuje predvsem njihovo
vsebinsko in idejno plat, zanemarjen pa je
oblikovni vidik) ali pa popolnoma odrinjeno po-
dročje; čeprav je očitno, da bi bile te naše
kidturne dejavnosti in ustanove danes še kako
potrebne kritičnega peresa. Ob vsem tem naj
navedem kaj malo razveseljivo dejstvo, da s,o
ocene posameznih romanov, novelističnih in pa-
niških zbirk (glede katerih smo ugotovili že
zgoraj, da tvorijo večino vseh ocen v reviji) več
ali manj vse zastarele najmanj za eno leto (pu-
timo objektivne razloge za to ob strani). Tako
se seveda nujno sprašujem, ali ta kritični del
Sodobnosti še opravlja svojo funkcijo, ali je _to
rej kritika Sodobnosti v resnici dovolj dejav-
na, ali v resnici dovolj aktivno pa ustvarjalno
posega v naše kulturno dogajanje in snovanje,

Glose in komentarji so gotovo zelo prikladno
sredstvo za hitro in sprotno reagiranje revije
na tiste najrazličnejše ekscese v družbenem
dogajanju, ki sicer ali sploh ne bi našli svoje-
ga odziva v reviji, ali pa bi bil ta (npr. v obli-
ki članka) že toliko zapoznel, da bi bil dejan-
sko že nefunkcionalen pa zato tndi brez vsake-
ga večjega pomena. Zato so glose in komen-
tarji nedvomno nujno dopolnilo vsake revije,
ki hoče biti aktivna spremljevalka družbenega
dogajanja. Sodobnost je ta del svoje dejavno-
sti do nedavnega puščala precej vnemar; tako
sta v 12. številki izšla komaj dva kratka ko-
mentarja in sicer Nenavadni privilegiji Marja-
na Brezovarja, ki komentira znano dolocbo
pred kratkim izišlega razpisa upravnega od-
bora sklada za pospeševanje kidture SRS, in
pa Pravilo brez isjeme puščičarja, ki se ukvar-
ja z za širšo javnost bolj malo pomembnim
vprašanjem, ali je mogoče uvrstiti delovno so-
bo intelektualca v presežek stanovanjskih pro-
storov. Januarska številka pa nam ne prinaša
nobene glose niti komentarja. Najnovejša Ste-
vilka je v tem pogledu bogatejša. Tako so v
njej izšle kar štiri glose oziroma komentarji:
Ob šolski reformi - n - e, Sejmarstvo N. G.,
Medvedja usluga Iva Petriča in Slovenski je-
zik in slovenska industrija D. š. čeprav vseh
teh prispevkov ni mogoče enačiti po njihovi
tehtnosti in pomembnosti in bi nekaterim lah-
ko očitali celo preveliko obrobnost in nepro-
blematičnost, pa je treba pp drugi strani ugo-
toviti, da so v nasprotju s prejšno tradicijo
uspeli dati podobi revije neko novo barvo in jo
s tem popestriti.

Nadaljevanje v prihodnji številki

AKADEMIKOVI SKUPŠČINI NA ROB
Ni bilo prav, da smo šli ravnodušno mimo Aka-

demikove redne letne skupščine. Ni bilo prav po
eni strani zato, ker smo s tem zopet tolerirali še
eno slabo pripravljeno skupščino, po drugi strani
pa zato, ker smo tako zamudili priliko, da bi se
širše pogovorili o Akademikovih načrtih v bodoče.

Vendar imamo tudi opravičilo za takšno posto-
panje. Očitno je, da je bila letošnja redna letna
skupščina Akademika prej karakterističen »epilog«
njegove dosedanje dejavnosti kot pa »uvod« v nove
koncepcije dela.

S tem »uvodom« se lahko seznanimo šele danes,
mesec dni po skupščini. Kljub vsem tradicijam
smo namreč dobili v roke dokaj dosledno preštudi-
ran koncept in program Akademikovega dela. Jasno
je, da nam takšna vestnost vliva precejšnje nade.
še posebej zato, ker iz njega med drugim lahko
razberemo odločno pripravljenost:

— spodbujati slovenske študente izven društva
k aktivnemu ali pasivnemu vključevanju v svet
umetnosti;

— reprezentirati kulturno-umetniško tvornost slo-
venskega študentstva.

Seveda se je treba zavedati, da so takšne in
podobne programske postavke danes že precej za-
maščene parole, ki jih vsepovsod kričimo in piše-
m o . . . pa nič več! Letošnji program Akademikove
dejavnosti takšno postopanje demantira, saj lahko
beremo tam med drugim tudi tole:

»... skrbeli bomo za kvaliteto, pogostost in ustre-
zen estetsko vzgojni koncept naših nastopov za
študente.« in »... v mejah možnosti bomo širili
svojo amatersko dejavnost tudi na druga umetniška
področja.« ,

Temu ustrezen je tudi povsem konkreten delovni
načrt. Za študente bo Akademik letos pripravil:
Renesansa v poeziji in pesmi, Slovenska folklora
v besedi, glasbi in plesu, Jazz in o jazzu ter pono-
vitve letnih koncertov umetniških skupin itd.

Tajcšna so torej predvidevanja! In ta kažpjo, da
so pri Akademiku vendarle začutili, da bo treba
pred samim seboj in pred drugimi upravičiti geslo:

Reprezentiramo kulturno-umetniško tvornost slo-
venskega študentstva!

Biti predstavnik kulturnega nivoja slovenskega
študentstva (in to vseh 15.000 slovenskih študentov)
danes ni ravno laskavo priznanje, če vemo, da je to
slovensko študentstvo na žalost širši javnosti po-
znano po vsem drugem, kot po svojem kulturnem
pivoju. če pa je kdo poklican, da se pobriga za
kulturno izživljanje študentov, je to v prvi vrsti
vendarle ŠKUD Akademik, Skrb za študentsko
kulturo ni samo ena izmed njegovih osnovnih, pač
pa prva osnovna naloga. In to brez ozirana dejstvo,
da ta naloga zadeva tudi še kakšno drugo institu-
cijo, saj študentska kultura ni problem, ki bi ga
lahko reševali s pomočjo časopisa.

Dovolj očitno je, da je bila letošnja redna letna
skupščina Akademika bolj ali manj neorganiziran
zaključek bolj ali manj neorganiziranega Akademi-
kovega dela do sedaj. Kaže, da je bil edini pozitiv-
ni sad te skupščine novo predsedstvo, katerega do-
sedanje delo že kaže odločen preobrat v dejavnosti
društva, če pa že ne preobrat, pa vsaj začetek
organiziranega dela.

Da je do tega prišlo, je bil že zadnji čas. Težki
milijoni (devet milijonov letos za samo osnovno
Akademikovo dejavnost), ki jih vsako leto vlaga
skupnost za dvig študentske kulture — zopet po-
udarjam, da so pri tem mišljeni vsi slovenski štu-
dentje in ne le 200 članov Akademika — bodo efek-
tivno izkoriščeni le takrat, ko jim bomo kot proti-
vrednost, lahko zoperstavili vedno višji nivo obec
študentske kulture.

Kompetenca in naloga Akademika samega je,
kako bo pristopil k reševanju nelahkega problema
študentske kulture Z letošnjim programom se je v
tej smeri vsekakor zadovoljivo obvezal. Dolžnost
vseh kulturnih institucij pa je, da mu pri tem
maksimalno pomagajo. Franci Pivec

SLABO

Meta Krašovec: Perorisba

Pod ianek
99 Drutvo
prijavljev
umetiosti a

Polnost umetniškeg i'kulturnega življenja
v širšem smislu je

dobi. To so že davno
Prav na teh relacijalf
vina človeške kultui
razcveta umetnosti
simpoziji, salon, kri
življenja. Zato smo
članka, ki prinaša ve
v tem(?) smislu. Po
vov, ki so privedli
popolnoma navdušili^
ne bomo več vklepj
jo, ki bi ga konzervi:

visna od povezanosti
ustvarjalnega področ medija in publike. Le
živ stik in medsebojr itisk na tej relaciji sta
stimulans in regulato isnične kulture v neki

stičnih zaključkov m
vov, ki naj bi se
društvu.

Pozdravljamo i d ef
kakršni nam jo pre<
jem drugem delu, ko^
ne sumljiva in odnos
den. V isti sapi naml
tucije in govori o sts
rine v društvu. Kaj
cije? Prav gotovo staj
terialna osnova. To<~
treh ljudi, na kateroj
prisegli, je nič drug(
sta statut in članarii
legitimmosti med ost

akso potrjena dejstva.
katerih nam zgodo-

dobah najpolnejšega
laša paradigme kot

nam manjka danes
v Tribuni razveselili
ustanavljanju društva

lem nanizanju moti-
Istanovitve, smo se že

lčno nekega gibanja
legitimno organizaci-

v institucijo in podre-
dila splošno prevladi im maniram! Vendar-
le bo grupni človek I il do veljave in poten-
cialno gibanje do ur< JSitve! Do tako optimi-

»rivede navedba moti-
ikvatno realizirali v

Vendar v obliki, v
rlja informacija v svo-
ilizaciji hotenj, posta-
>tiv — vsebina absur-

fzanika obstoječe insti-
ter pobiranju člana-
li to do nove institu-
jbna program in ma-

irogram kot domena
ostali ob pristopu

:ot ustanova. če pa
zunanji formi zaradi

organizacijami, po-

tem nam še ene institucije res ni treba. In če
statut jamči le za vpliv neke naše grupe ali
idejnega toka na orientacijo društva — pa naj
bo to Sodobnost, Problemi ali Perspektive —
tedaj naj si namesto kamuflaže v nazivu »Dru-
štvo prijateljev umetnosti« — ki je vrhu vsega
še smešen in priča o penzionistični miselnosti
o umetnosti kot hobbyju starinarjev, »rejcev
redkih ptic« — nadene pošten in odkrit naziv
(morda »Društvo prijateljev Perspektiv«). Pri-
družili se mu bodo vsaj somišljeniki, sicer pa
bo spet nastala zmeda, ki jo bo neka skupina
hotela prisiliti na isti imenovalec. Bodimo od-
kriti! Ne potrebujemo nikakršnega liberalno-
slovenskega miš-maša.

Prav formulacija »prijatelji umetnosti« je
najbolj zgrešena. Dovolj nam je kulture kot
konjička, kot je že čas, da odpravimo misel-
nost o kulturi kot atributu izobrazbe. Umet-
nost kot razgledanost, poznavanje in kar je še
teh besed in mitov, vodi daleč od človeka. Na-
mesto, da bi iskali v kulturi samoosveščanje
in reševanje konflikta med subjektivnim hote-
njem in objektivnim moranjem, se učimo lite-
rarnih teorij in v slikarstvu odnosov forme, kar
je šele druga faza človeka, živečega s kulturo
časa. Namesto da bi umetniška kritika zavzela
stališče do umetnine kot zgodovinskega medi-
ja, ostaja zgolj pri opisovanju forme, umet-
nost pa na stopnji formalističnega artizma ali
celo ustvarjalnega avtomatizma.

Ustanove se splošnemu »okusu« prilagajajo,
kakor tudi avtorji, namesto da bi ga obliko-
vale. Za našo kulturo je lepa karakteristika,
da jo v ekstremih mora zajezovati politična
katedra, namesto da bi kultura hodila pred
družbeno prakso.

če se torej že sproži neko gibanje, ki naj ab-
sorbira potencialnost posameznikov, naj se
ne vklepa v forme organizacije, ker je aktiv-
nost (in uspeh) odvisna od individualne anga-
žiranosti in potenciala skupine. Društvo bi mo-
ralo biti le osrednje idejno jedro, ki naj preko
svojih eksponentov — enotnih si v stališčih —
izvaja pritisk na vsej fronti — predvsem pa
na medije, tj. kritiko in institucije. Vse avtor-
je, ki so zgolj formalisti, kreativni artisti,
snubci publike z manirami, je treba a priori iz-
žvižgati. Pa če ostane od tisočev vseh teh
umetnikbv le deset, ki bodo ustvarjali iz časa
in za čas (čeprav je ta zahteva postala že fraza,
ki pa se je premalo zavedamo), bo konec »ne-
zainteresiranosti«, ker bomo navadili človeka,
da bo iskal v kulturi sebe, ne pa preizkusni
kamen svoje literarne, glasbene, likovne raz-
gledanosti.

Po teh osnovnih načelih, naj bi si društvo
izbiralo somišljenikov; tudi jih ne potrebuje
celo armado, ki bi spet vse zatomizirala. Tudi
naj se ne vda grdi bolezni — zaprtosti.- Za
polno kulturno življenje je potreben stalen,
nenehen udarec na publiko. Zakaj npr. društvo

TELEVIZIJA

ne bi dalo Slovencem osrednjejja varieteja?
Tudi naši televiziji bi bil dobrodošel. Zakaj ne
bi v te sicer priljubljene oblike kanalizirali
osveščanja naših ljudi — in to saino zaradi
tega, ker nek imaginarni JUS ustvarja anate-
mo »zapadnjaške« forme?! VI. SKALAR

S0D0BN0 D0ZIVEM PRESERNA
Za publicista pomeni vselej posebno skušnja-

vo razmišljati in pisali o tisti izpovedni (po-
jem »umetniškega« vsebinsko vedno identifici-
ram s pojmom »izpovednosti«) dejavnosti,
ki jo zganjajo njegovi neposredni bližnjiki:
prijatelji, vrstniki; pa ne samo zaradi intimne
afinitete, ki jo je nujno v večji meri začutžti,
saj je obravnavana dejavnost zrasla iz skoraj
enakih (če ne kar istihj pobud in istifi mental-
nih osnov, iz katenh tudi sam zapisnje svoje
kritične popadke; obe dejavnosti — neposred-
no izpovedna in refleksivno kritična — imata
pri definiranju in osmišljanju sveta skorajda
enake (če ne kar iste) praktične ambicije, da-
siravno se osmišljata skoz različen material.
Pri prvem, izrazito izpovednem ustvarjalcu
bolj konkretna, ustvarjalna umetniška praksa,
pri drugem, tem nesrečnem publicistu (eseji-
stu, kritiku, meditatorju, glosatorju itn.J pa
pa se le redko zmore izogniti določenim sen-
zualnim komponentam tistih odnosov, ki jih
je spočela aktivnost prvega: nekakšna analitič-
na integracija prve akcije v kompleks sploš-
nostnih prizadevanj fdružbe, ^renje, občestva
itn.J, sredi katerih se aktivnost pojavi kot
njih integralen del.

Ko razmišljam o TV priredbi »Krsta pri Sa-
vici«, ki sem ga v torek 2. februarja gledal na
malem ekranu, me torej uklepata dve relaciji:
intimna afiniteta do — še vedno nekoliko rebu-
soidne, pa zato nič manj mikavne — Prešer-
nove pesnitve in intimno prijateljstvo z Andre-
jem Stojanom, ki je bil praktični umetniški re-
alizator le-te oddaje in ki je r tem, ko je reži-
ral, v določenem smislu Prešerna odločno pre-
valoriziral iz klasične (pa v bistvu izvenčasne)
vrednosti v konkretno, pričujočo sodobnost.
Ne mislim reči, da je dimenzije Prešernove pes-
nitve tako ali drugače okrnil oziroma pomanj-
šal — mislim samo, da mu je uspelo vsebino
»Krsta« konkretizirati (v temporalnem smisln)
in dejavno približati sodobnemu gledalcu kot
integralni del njegovega pričujočega bivanja.
Z eno besedo: povzročil je, da je pričujoči gle-
dalec priznal za svojo marsikatero Prešerno-
vo komponento, ki bi ga ob branju morebiti od-
vrnila ali pa bi se z njeno vsebino sploh ne
hotel aktivno konfrontirati in integrirati vanjo,
je dejavno prisvojiti. Res pa je, da je tak način
intimne izpovedne prevalorizacije (na gledali-
ški način) zelo specifična in znabiti tudi zelo
zasebna varianta odnosa do sodobne TV inter-
pretacije starega pesnika.

Mislim, da je v tako težko razrešljivem je-
dru edine Prešernove pesnitve mnogo osnov za
resnično izpoved njenih pričujočih interpretov,
izpoved, ki se ne more ozirati fin prisegati) na
imperative znanstvene objektivnosti, ampak ji
gre vedno za transformacijo sodobne človeške
stiske (oz. disproporca v odnosu do svetaj
skoz medij pretekle — in konkretno, v zgodo-
vinskem smislu že presežene — človeške sti-
ske, kakor jo razodeva Prešernova klasičnost.
Nekdo bo znabiti branil — s pietetno, lepoum-
niško kabinetno ihto zbiralca starin in zago-
vornika nacionalne kulturne in idejne tradi-
cije — Prešernovo nedotakljivo avtonomnost,
trdil da pred rajnim pesnikom nimamo pra-
vice do ruove avtonomne prevalorizacije njego-
vega pesniškega problema — meni pa se zdi,
da je vsakršnemu prevajanju (klasične) litera-
ture iz literarnega — korikretno — v televizij-
ski jezik nuja po »posodobljenju« imanentna
in da se oblikovna pa vsebinska neizčrpnost

pesniške vsebine kaže ravno v neprenehni so-
dobnosti in v tem, da njena najbolj resnična
vsebina take izpovedi prenese, ne da bi se sa-
ma pri tem pog:ibljala.

Tako zapišem, da me je pri režijt Andreja
Stojana najbolj prevzela njena izrazita izpo-
vedna vsebina.

črtomir, zavzet borec za velike vrednote, do
katerih se družbena splošnost mora prikopati,
če hoče živeti, ki mu »manj strašna smrt je v
črne zemlje krili kot so pod svetlim soncem
sužni dnovi«, ta razočarani, deheroizirani he-
roj, tako prokleto privezan na konkretno, bi-
vajočo resničnost, se mora vdati trascendentiii
volji svoje Bogomile, ki ga prav po pedagoško
prepriča: »odkrila se bo tebi onstran groba
Ijubezni moje čistost in zvestobe.« Odpovedati
se mora vsem prejšnjim vrednotam, za katere
se je boril, »neproste dni živet, nočem enake«,
živeti, ker je Bogomila drugače od njega, usod-
no in dejavno, prevrednotila njegovo pojmova-
nje bivanja. Konkretnost je zamenjala s trjin-
?cendenco, z nebesi, bivanje z nebivanjem,
resnico s fikcijo. črtomir je strt heroj, nad
svojim bojem obupani borec, ki bojuje boj
»brez upa zmage«, človek, ki mora po neki
usodni, objektivni volji v hipu zanikati vse
svoje prejšnje vrednote, akcijo premenjati z
brezupom. Značilna, najbolj značilna kompo-
nenta slovenske — že presežene — zgodovine:
boj brez upa zmage.

In tu nekje tiči jedro Stojanove interpreta-
cije »Krsta«: črtomir kot razočaran, resigni-
ran zasebnik, ki pa v svoji — sicer zelo intim-
ni, osebni — melanholiji združuje mnogo zna-
čilnosti širše splošnosti. Dragocenejša od
umetniške kritike splošnih slovenskih mitov,
(katerih nosilec črtomir brez dvoma je) je
vsekakor tista intimnejša plat njegovega lika,
ki jo je Stojan dovolj brezobzirno pa hkrati
dovolj niansirano postavil: to je tragika obU'
panega borca, ki ga brezup in nesreča zasledu-
jeta na vseh nivojih njegovih aktivnosti (od po-
nesrečnega boja za določene zgodovinske
vrednote do osebne nesreče v Bogomilini Iju-
bezni). Dosledno iz takega pojmovanja je gra-
dil svojo figuro tudi R. Kosmač, ki je črtomi-
ra dovolj sklenjeno in enovito razvil iz roman-
tične melanholije v resnično človeško stisko.
Dovolj dosledna je bila tndi M. Kjudrova kot
Bogomilc, ki je gradila svojo figuro bolj kot
sklenjen splet superiorne ženske kot intelek-
tualno zaporedje različnih svetovnih nazorov.
Bogomilina usoda je nemara v celotni oddaji
še najmanj samosvoja, najmanj brez svojega
individualnega volumna, kar je do neke mere
razumljivo, saj je koncept zasnovan in tudi iz-
peljan iz osrednje črtomirove usode. Bogomila
se je s svojo hladno superiornostjo imenitno
postavljala v črtomirovo službo. Tudi Duhoven
D. škedla je bil smotrno zaseden kot perso-
nifikacija — ne dobrotne krščanske svetovne
ideje ampak cinične, neizbežne usode. Vezni
tekst je poantirano bral A. Kurent.

Doživetje Prešerna na Ijubljanski televiziji
prevzema torej bolj zaradi precizne diferen-
ciacije človeške tragike, ki jo lahko spoznamo
tudi v sodobnem času, kakor pa zaradi verne
pietetne apologije tradicije, ki jo pri Prešer-
nu marsikdaj zamenjujemo za njegovo neiz-
merljivo, vedno na svoj način sodobno
človečnost.

Andrej Inkret

C. Y. Ll

VVengov prepovedani dolar
Pisatelj Li je po rodu Kitajec. Zdaj živi v San Franciscu,

kjer je urednik nekega dnevnika, ki izhaja v kitajščini. Priču-
joča zgodba mu je leto 1954 prinesla prvo nagrado na nekem
nagradnem razpisu - 750 dolarjev. Napisal je večje število
gledaliških del in dvo romano - vse v angleščini. Pri nas ga
doslej še nismo prevajali, a si kot izredno tenkočuten in resen
uslvcjTjalec nedvomno zasluži, da ga spoznamo.

Gospod Weng je sumil, da je goveje meso med rezanci prejkone konj-
sko; kljub temu ga ]e pojedel Skledica je ostala tako snažna, da je osebju
tiste restavracije niti ne bi bilo treba pomivati. Pogled mu je obstal na
skledici in v zadregi je ;ivesil oči, zakaj od dobro vzgojenega človeka je
terjal običaj, da pusti nekaj hrane, ko neha jesti. Bila je sramota, da jo je
pomazal do čistega; s tem je osramotil ugled konfucijanskega učitelja, če-
prav brezposelnega.

Z vso naglico je plačal kosilo, si otresel ogidjeno svileno oblačilo in se
na-potil proti Nebeškemu mostu; v globokem žepu je stisk.a.1 svoj zadnji
srebrni dolar. Dolar je bil prepovedan. Pred nekaj meseci so bila oblastva
ukazala, da je treba ves srebrni. zlati in ameriški denar zamenjati za edino
veljavno plačilno sredstvo — jinmingpiao. Gospod Weng je imel takrat
šestnajst dolarjev; zamenjal jih je petnajst, enega pu obdržal za spomin.
ZdaJ je bil ta srebrni dolar vreden petnajstkrat toliko kakor pred tremi
meseci — na črni borzi, seveda. čeravno je bil gospod Weng razprodal že
večino svajega imet.ja, vštevši dragoceni zaklad — četvero Konjucijevih

knjig — mu je bila lakota kar naprej za petami kakor trmasta pocestnica
na Osmi veliki ulici v Pekingu. To je vzrok, ki je privedel gospoda Wenga
k odločitvi, da se bo okoristil s snojim spominkom — zadnjim srebrnim
dolarjem. S težkim srcem ir. praznim želodcem se je torej odpravil proti
Nebeškemu mostu.

Na tem tipičnem pekinškem bazarjn so^vladali gneča, hrup in umazani-
ja — kakor običajno. Krošnjarji s sladkarijami, restavracije na prostem,
rokoborci, čarodeji, prodajalci zdravilnih zelišč in sleparji so vsak po svoje
prispevali k trušču, ki je bil po mnenju gospoda Wenga prava sramota za
to sicer resno mesto. Previdno je stisnil srebmi dolar v roki, pospešil ko-
rake in se umaknil potepuhom, ne da bi bil izgubil priučeno uravnovešenost
konfucijanskega učitelja. Toda v duši je potožil nad usodo konfucijanskih
učenikov. Nwj je bil še tako častivreden, je bil vendarle prisiljen obiskati
tako nizkotnega človeka, kakor je bil Pok Mark Ding, preprodajalec sta-
rega blaga in črnoborzijanec.

Pred stojnico Poka Marka Dinga se je gnetlo Ijudi in njihovi glasov-i so
malone pregiušili običajni trušč na Nebeškem mostu: hrupni glas nekega
moškega, ki je rotil in moledoval, temu pa se je pridružilo in se mešalo z
njim razgreto godrnjanje^ množice. Gospod Weng si je z rameni utrl pot
med Ijudmi. Osupnil je, ko je spoznal, da je večino hrupa treba pripisati
Dingu, ki je bil z lisicami priklerijen na policaja. Potne kaplje so mu silile
na široki obraz in na vratu so mu bile izstopile velike, debele modre žile,
medtem ko je tarnal in divje mahal z rokami Z obrite glave se je vzdigO"
vala para kakor iz lonca pravkar kuhanega riža.

»Nedolžen sem!« je vpil. »Pravini vam, da sem nedolžen!«
Stražnik je &veriketal s dremi srebrnimi dolarji, obtožujoče kazal s pr-

stom na Dinga in se sadiral: »Nedolžen, ha? Zalotili so te, ko si poskušal
prodati te tri dolarje. Zakon ti bo odmeril dve leti zapora...«

»Ta denar ni moj, če vam rečem, da ni,« je vpil Pok Mark Ding. »Nekdo
ml ga fe moral spustiti v žep, vam pravim ...«

Gospod Weng sije obrisal čelo. »Srečen dan,« je pomislil. »Lahko bi bil
jaz na njegovem mestu. Lahko bi me bili zalotili pri prodaji srebrnega do-

larja! Kar predstavFajte sd konft
»Resnico vam govorim, ilišitek\

bolj razvneto »Nekdo je skrivaj
»Smešno opravičilo,« je pomistt

umen, da bi dajal komu denar v
slišal!« Weng ni nikoli maral za
preselil v njegovo bliži.io: njegovo
Ijeno od Dingovega. že zdavna) bl i R umaknil taki soseščini, ko bi se mu
ne bih priljubili Dingovi otroci. Bn wec ga je zaničevnl od vsega začetka.
Pogosto se je postavljal pred drug
narja kakor konfucijanski učitelj.

številno družino, medtem ko Weng
bi se oženil. Zdaj ga je razveseltlo,
preprodajal srebrne dolarje. Dve l
si zaslužil tri leta!

»Stražnik!« Ding je začel prosji
mater imam, bolno ženo in sedem

»Laž!« je kriknil Weng v rnjslih.
pet in rvegova žena je zdrava kot
pomislil na Dingovo* ženo. Imela fe\
ga debelo uro, ne d',a bi se ji za
kako je mogoče, da je tako zani.

učitelja, ki mora zia zapahe!«
Mark Ding se je začel pričkati še
tri srebrne dolarje v moj žep...«

»Le kdo bi bil dandanes tako ne-
Najbolj trapast izgovor, karsem jih
ga. Zal mu je bilo, da se je sploh
novanje je bilo le za traje vrat odda~

sosedi, češ da lahko zasluži več de-
\ga je bolelo, ker je bilo v teh bese-

dah nekaj resnice. Ding je zaslužil ij toliko, da je mogel preživljati kar
ipravil niti toliko denarja skupaj, da

je policija dobbla v pest moža, ki je
lpora, ha, to je še premalo. Falot bi

^Nedolžen sem, če vam reeem! Staro
za katere moram skrbeti...«

sploh nima več in otrok je samo
li bivol.« Zona ga je spreletela, ko je

pljuča, da je lahko zmerjala moške-
^stavilo. Weng je večkrat premišljeval,

ir lahko rodil petero nadvse Ijubkih
in prijetnih otrok, in tako mirnihMi so mu zelo pri srcu, dasti pa mu
je bila ^šeč Lotos, majstarejša hčlmj je bila statra kakih sedemnajst let.
Mati fo bo prav gotovo prodalak Osmo veliko ulico, če bodo Dinga
zaprli Prenekatera sosednja družime že prodala svojo hčer.,.

Zdaj je Ding udarjal z glavo obd. »JrJ poveljnik,« je vpil med solza-
ml, »ne morem v zsapor! Moja dn \a bo stradala! Joj, gospodar modrih
nebes, rečem vam, da to ni moj di ir...«

Stražnik je pomignil z glavo. JEi l od njegovih mož je stopil k Dingu.
Zagrabil ga je za ramo in velel: »Vivi, ti!«

Weng je odkimal. »Hudo je, da bodo njegovi otroci morali stradati,« je
pomislil, »Njegov na^nilajšd je tako prisrčen, debelušen nagajivec in ima
bistre oči Zdaj je menda izpolnil tretje leto.« Weng je imel tega otročička
rad. Bil je ziv ko ribica, ko se je sam zase igral s ceneno šaro pred očetovo
kočo iz blata Kadarkoli je prišel Weng mimo, mu je deček pomahal z uma-
zano ročico. Hudo je, da bodo morali stradati...

Zdaj sc je Ding oprijemal stražnikovih nog in jokal kakor ženska. »če
vam pa rečem, da ne morem v zapor! Bolno mater imam in osem otročič-
kov, ki jih moram vzdrževati O, gospodar.. .«

Wengu je šlo na smeh. Trenutek prej je imel lopov samo sedem otrok,
zdaj jih ima osem. Lažnivec s slabim spominom. Pravi čudež je, da je Lo-
tos lahko tako Izubezniva in poUena. Dekle, kakršna je bila, vzgojena od
takega očeta, je Hla kakor roža, ki je vzcvetela ria smetišču. Weng se za
trenutek ni mogel otresti misli na Lotos.

Spominjal se je, kako je zdravnik salostno odkimaval z glavo, ko je bil
nekoč hudo bolan. In kako ga te poskušala Lotos hran-iti z grenkim zelišč-
nim sokom, a kratko malo ni inogel ničesar po&reli. Tudi se je spominjal.
kako je domači zdravnik naročil Lotos. naj mu poišče kakega zahodnega
zdravnika, ker se mn je obrnilo na slabše. Morala mu je že trda presti, sicer
domači zdravnik ne bi nikoli posiljal po svojega sovražnika, iz katerega
se je pogosto norčeval, češ da zdravi Ijudi večkrat z nožem kakor z zdra-
vili. Toda tistikrat zahodni zdravnik ni upombil noža, nebesa naj bodo
zahvaljena! Potem ko ga je preiskal z nekim zahodnjaškim hokuspokusom,
mu je nekaj vbrizgnil v ramo, nato pa rekel Lotos: »Ta človek potrebuje
kri.«

Ko je bila omenjena kri, je Weng omedlel; prebudil se je šele takrat,
ko se je iz roke Dingove hčere pretakala kri vanj in je čutil, kako mu srce
gori, icakor da bi se peklo na ognju Weng se je vsega tega dobro spomi-
njal. Kadarkoli je pomislil na kri, ki se je iz Lotos pretakala v njegove žile,
ga je obšlo nenavadno čustvo in živel je v večnem strahu, da bi jo mati
utegnila prodati na Osmo veliko ulico...

Zdaj se je stražnik poskušal otresti Dingomh rok. S prosto nogo ga je

brcnil v usta. Ding ga je izpustil; omahnil je s pridušenim krikom na
ustih. »Na policijsko načelstvo z njim,« je zaukazal stražnik.

Ko je Weng zagledal Dinga, kako ga suvata policaja skozi množico, se
mu je pokazala pred mi Lotos, kako je vlečejo na Osmo veliko ulico.
Kot konfucijanski učitelj je sovražil zbujanje pozornosti, gnusile so se mu
slep/irije. A zdaj ni bilo druge pomoči, kakor da se sam nekoliko pregreši,
Naglo je scgel z roko v žep, potegnil iz njega svoj zadnji srebrni dolar in
ga nerodno potisnil v žep nekega možctka na svoji levi Možak se je zavr/tel
k njemu in ga zagrabil. »Žeoar, žepar!« se je zadrl in segel z roko v žep,
da bi videl, kaj mu je bilo ukradeno. Obraz mu je pobledel ko stena, ko
je potegnil iz epa prepovedani dolar. »Glejte! Glejte!« ie zavpil in besno
mahal z rokami. »Vsi so mi za pričo' To m moj dolar! Tale tu mi ga je spu-
stil v žep' Vsi so mi za pričo! Stražnik, stražnik!«

Slražnik je vzel dolar is možakovih rok in se obrnil k Wengu: »Je to vaš
denar?« je vprašal.

Weng si je z mirno roko izprašil svileno oblačilo tn se odkašljal. »Maj
je.«

»Koliko srebmih dolarjev imate?«
»Stiri.«
»Preiščite ga,a je velel stražnik. Dva policaja sta ga preiskcla, a ničesar

nista našla.
»Kje so drugi trije?« je vprašal stražnik.
Weng je premeril Dinga s pogledom Branjevec je imel zdaj roke v lisi-

cah in je jokal kakor kaznjenec na poti k vislicam. Weng je pokazal nanj
in zaničljivo spregovoril: »Dal sem jih v iep tistega moškega.«

Ko so policaji sneU lisice z Dingovlh rok in vklenili Wenga, se je Weng
sam pri sebi zjokal nad nespametjo policajev Vsaj vprašali bi ga lahko:
»Militon naeinov /e, kako se znebiti prepovedanih dolarjev. in zakah sveta
nebesa, jih je bilo treba spuščati v iepe. drugih Ijudi?«

Vendar je Wenga veselilo. da so bili policaji topoglavi in se niso spomnili
tako naravnega vprntenja, zakaj celo on, ki je bil konfiiciianski učilelj, bi
le s težavo našel logičen odgovor. PREVEDELJ.*F>



RAZGOVOR S TRŽAŠKIMI ŠTUDENTf

V Ljubljani bi radi priredili koncert
in razstavo

TRST, FEBRUARJA.
JUTRANJA TRŽAŠKA BURJA SICER NI PIHALA S TAKO MOCJO,

VENDAR SMO SI MORALI KLJUB TEMU ZAVIHATI OVRATNIKE. KO
SMO SE NAPOTILI V TRŽASKO KNJIGARNO. TU SMO SE NAMREC SE-
ŠLI S TR2ASKIMI KOLEGI, KI SO SE LJUBEZNIVO ODZVALI VABILU,
NAJ BI ZA BRALCE TRIBUNE POVEDALI NEKAJ O TRZAŠKI UNI-
VERZI, OZIROMA O POLOZAJU IN DELU SLOVENSKIH ŠTUDENTOV.
KO SMO POTLEJ POSEDLI V BARU TIVOLI. KJER SE ZBIRA SLOVEN-
SKI 2IVELJ. SE JE RAZVIL MED NAMI SPROŠCEN PRIJATELJSKI
POMENEK.

Tržaška univerza je najmlajša v Italiji.
Je brez medicinske fakultete in fakultete
za arhitekturo. Od 3.700 študentov je 212
Slovencev. Naši rojaki študirajo pred-
vsem pravo in ekonomijo. Zanimalo nas
je, kakšne pogoje je treba izpolnjevati za
vpis na univerzo.

— Za vpis je treba predložiti maturi-
tetno spričevalo realne oziroma klasične
gimnazije. S spričevalom klasične gimna-
zije se lahko vpiše novinec na vse fakul-
tete, razen na pedagoško. Tisti, ki so
končali realno gimnazijo, pa se ne more-
jo vpisati na filozofijo. Na ekonomsko fa-
kulteto se je moč vpisati tudi s spričeva-
lom trgovske oziroma pomorske akademi-
je.

— Na katerih fakultetah so sprejemni
izpiti?

— Samo na pedagoški. Naj omenimo
tudi tečaj za prevajalce, ki je v sklopu
ekonomske fakultete in za katerega je
potrebno opraviti sprejemni izpit iz dolo-
čenega jezika.

— Ali poučujejo na tržaški univerzi slo-
venski jezik?

— Da, vendar samo fakultativno. Kot je
znano, je v Padovi katedra za slovenski
jezik. Profesorji, ki poučujejo slovenšči-
no, so italijanski slavisti, ki bolj obvla-
dajo srbohrvatski kot slovenski jezik. Ita-
lijanskih študentov, ki se učijo sloven-
ščine, je precej. Za naš jezik se zanima-
jo predvsem zato, da bi lahko brali slo-
vensko literaturo.

— Kolikšna je višina Šolnine, ki jo pla-
čujejo tržaški Študentfe?

— Na tržaški univerzi znaša povprečno
36.000 lir letno, pri čemer pa je treba do-
dati, da je šolnina na tehniških fakulte-
tah višja. Na drugih italijanskih univer-
zah je šolnina znatno večja.

— Kako imate urejene štipendije?
— Stipendije so začeli podeljevati la-

ni.s To je predvsem uspeh študentovske-
ga gibanja, ki se bori za uveljavitev so-
cialno-ekonomskih pravic študentov. Po-
goj za štipendijo je dober uspeh pri ma-
turi, razen tega pa ne smejo presegati
dohodki družine, iz katere izhaja študent,
960.000 lir letno. Štipendijo podeljuje uni-
verza v denarju, deloma tudi v materialu.

— Kako je razvito politično šivljenje na
universi?

—*Najbolj se razživi ob volitvah v pred-
stavniški organ študentov — ORUT (Orga-
nismo reppresentivo universita Trieste),
ki ga bomo ponovno izvolili ta mesec.
Šteje 36 članov in izvoli izmed svojih čla-
nov izvršni organ — Tribunat. Predstav-
niški organ volijo redno vpisani študenti
na liste, ki jih postavijo različne politič-
ne skupine. Levo usmerjeni študentje so
zbrani v UGI, ki zajema predvsem komu-
niste. Med temi so tudi napredno usmer-
jeni Slovenci. Slovenski desničarji pa vo
lijo za slovensko akademsko listo ADRIA.
Več skupin, med katerimi so najpomemb-
nejši demokristjani, zajema klerikalna
SCINTESA CATTOLICA, Liberalci so
združeni v AGI, medtem ko združuje

0 zdravstveni menzi,
ki ni zdravstvena
# Dietna menza nima table piri vhodu - da ne bi zardeli?
# Neurejene razmere v zdravstveni menzi v Ljubljani

V čopovi ulici, deset korakov od
glavne pošte v Ljubljani, je obokan
hodnik, skozi katerega pride obiskova-
lec, ki zaide pod to sivo, umazano
opečnato zidovje, na stisnjeno dvori-
šče, kjer so na sredini veliki kupi
počrnelega snega. Ob stenah hiš, ki z
majhnimt okni gledajo štirikotnik pod
seboj, so prislonjeni zaboji za smeti
in kolesa.

Skozi orosena okna vidim dekleta v
kuhinji in študent, ki čaka že od enaj-
ste ure na kosilo, mi, ne da bi nehal
prepevati, po strmih stopnicah pokaže
pot do upravnikove pisarne.

Neu. ejen status
»Tako je pri nas,« reče po tehtnem

premisleku tovarišica upravnica diet-
ne menze. »Dolgo sem čakala, da se
bo pri nas oglasil kakšen novinar...«

Zdravstvena menza nima prave per-
spektive. Pred dobrim letora so že ho-
teli ukiniti to ustanovo, ki se je znašla
v denarnih težavah. Takrat je Ijubljan-
ski Mestni svet z naglimi ukrepi pre-
prečil, da bi izgubili možnost dietne
prehrane vsi tisti bolniki, ki jim zdrav-
Ijenje v bolnišnici ni več potrebno,
potrebna pa jim je posebna prehram-
bena nega. V Ljubljani je mnogo Ijudl,
ki so vezani izključno na prehrano v
obratih družbene prehrane.

DietJio menzo, kjer izdajo dnevno
280 kosil in 180 večerij, so hoteli uki-
niti, ker je zakon o organizaciji zdrav-
stvenega varstra ne predvideva. Neka-

teri so menili, da ima značaj obrata
družbene prehrane, zaradi česar so jo
hoteli registrirati kot gostinsko pod-
jetje, kar bi se seveda prikazalo v
zaključnem računu kot deficitarno.

Čeprav je poteklo leto, še ni urejen
status dietne menze. Ustanova nima
upravnega odbora in nima pravil, ra-
zen tega pa trinajst uslužbericev v ku-
hinji nima urejenih osebnih dohod-
kov...

Študentje in dieta
V dietni menzi se vsak dan srečuje

tudi okrog 70 študentov. Med temi je
40 takih, ki uživajo dietno hrano za-
radi bolezni v črevesju, jetrih, ran na
želodcu, trije so diabetiki, 35 študen-
tov pa uživd posebno hrano, ki je po-
trebna tistim, ki so preboleli tuber-
kulozo.

V primerjavi z ostalimi, ki se hra-
nijo v menzi, so študentje v boljšem
položaju, saj jim Zdravstveni sklad pri
univerzi s subvencijami zmanjšuje stro-
ške za dnevne obroke. Sklad prispeva
npr. za bolnike TBC za celodnevno
prehrano 365 dinarjev, študentje pa
razliko 250 dinarjev. Sladkorno bolni
prispevajo 250 dinarjev, 600 dinarjev
pa nudi Zdravstveni sklad pri unt-
verzi.

Abonenti dietne menze dobivajo vsak
dan svežo hrano, zlasti pa mnogo ze-
lenjave. S preskrbovanjem letos ni-
majo velikih skrbi, kot so jih imeli
prejšnja leta, saj je trg dobro založen.

fašiste lista GNT. Volitev se udeleži pov-
prečno 1500 študentov.

Lani smo imeli Slovenci v predstavni-
škem organu dva zastopnika.

— Kakšna je vloga predstavniŠkega or-
gana?

— Ima predvsem posvetovalni značaj.
Vendar je treba takoj dodati, da je pred-
stavniški organ tržaških študentov v kri-
zi. Ko je študentsko gibanje doseglo za-
dovoljive uspehe v borbi za izboljšanje
socialno ekonomskega položaja študentov,
je tržaškim študentovskim predstavni-
kom zmanjkalo smernic za nadaljnje de-
lo. Razen tega primanjkuje med študenti
sposobnega vodstvenega kadra.

— Kakšen vpliv imajo na univerzi sku-
pine, združene v UGI?

— Delovanje UGI se zelo pozna v celot-
nem študentovskem gibanju na univerzi,
saj zavzema najbolj napredna stališča.

— Morda lahko napoveste izid februar-
skih volitev v predstavniški organ štu-
dentov?

— Glede na splošno politično situacijo
v državi bi morala dobiti največ glasov
UGI, tudi zato, ker ni skupina, ki bi bila
vezana na eno samo stranko.

— Kako se novinci vključijo v politično
življenje na univerzi?

— Vsaka politična skupina si jih pri-
zadeva pridobiti. Novinci se navadno že
v srednji šoli politično opredelijo. Seve-

Na vprašanja so odgovarjali
študent prava Igcr Kosmina
ter študenta političnih ved
Klavdij Palčič in Dimitrij Biber.

da na univerzi največkrat spremenijo svo-
je prepričanje.

— Kakšna je socialna struktura šiuden-
iov na tržaški univerzi?

— Največ študerftov je iz uradniških
družin, pa tudi iz delavskih družin jih
ni malo. Večina teh študentov je napred-
no usmerjena, medtem ko so študentje iz
družin višjih uradnikov oziroma iz pre-
možnih slojev v glavnem potftično nean-
gažirani.

— Razen športnega je tudi kulturno

UPRAVNICA ZORA KRISTANCIČ:
»Tako ne moremo več naprej...«

Težkih nog naokrog...
Z upravnico se napotiva v jedilnico.

Skozi neprebarvana vrata, ki so nova,
vstopiva v nekakšno predsobo, ki bi
lahko služila tudi za skladišče zdra-
vilnih zelišč, če ne bi bile stene preveč
sive od vlage in plesnive od sopare,
kajti v istem prostoru je tudi pomival-
nica posode za diabetike in dietetike.

Nikjer ni sledu po svetlobi, belini
in zdravju.

Na drugi strani lesene pregraje, ki
loči dve kategoriji rekonvalescentov, je
slika podobna. Velik lonec mleka stoji
borih dvajset centimetrov od črnih
tal...

Skozi vhod, ki spominja na katakom-
be, pridem v kuhinjo. Komaj se znaj-
dem v tej pravi babilonski zmešnjavi.
Moram paziti, da ne bi slučajno za-
del v dekle. ki na tleh pri štedilniku
trebi solato, ali da ne bi stopil na
poleno in se spotaknil. V prostoru,
ki je malo večji od kakšne odvetniške
pisarne, se preriva 13 delavk različnih
kvalifikacij! (Pa recite, da številka tri-
najst ni nesrečna!)

»Kolikšna je višina vaših osebnih do-
hodkov?« vprašam prvo.

življenje na tržaški univerzi precej razvi-
to v obliki kulturnih krožkov. Nam lahko
poveste nekaj o njih?

— Imamo več krožkov, kot na primer
glasbeni, gledališki, kinematografski in
umetnostni krožek. Med najbolj delavni-
mi je kinematografski krožek, katerega
člani najemajo kinematografe v mestu
in v njih predvajajo filme, ki jih sami
izberejo. Pri izbiri filmov je pomemben
predvsem politični interes posameznih
skupin na univerzi.

Umetnostni krožek, ki so ga ustanovili
pred leti, prireja predvsem umetniške
razstave, razen tega izdaja tudi levo
usmerjeni list »Asterisco«, ki sicer izhaja
zelo redko. Krožek pogosto izdaja zvezke,
ki obsegajo gledališke liste, književne re-
cenzije in komentarje važnejših kulturnih
dogodkov. Ti zvezki so zelo razširjeni ne #
samo med študenti, temveč tudi v javno-
sti. Clani umetnostnega krožka bi radi
priredili v Ljubljani razstavo mlajših tr-
žaških slikarjev: Cogna, Gombaca, Palči-
ča, Reine in Chersiele. Od teh umetnikov
slika figurativno samo Reina, ostali pa
so abstraktni slikarji. V Ljubljani bi radi
priredili tudi koncert, na katerem naj bi
nastopil mladi tržaški pevec Claudio Strut-
hof. Menimo, da bi takšne kulturne pri-
reditve doprinesle k zbližanju študentov
Ijubljanske in tržaške univerze.

— Družabno življenje je v okviru uni-
verze pomanjkljivo. Zanima nas, kako se
Slovenci družabno udejstvujejo.

— Slovenski študentje imamo družab-
no življenje najbolj organizirano. Tako
prireja Akademski klub »Jadran« za svo-
je člane predavanja, izlete in plese. Žal
še vedno nimamo svojih prostorov, kjer
bi družabno življenje še bolj poživilii.

— Kako slovenski študentje sodelujejo
z Zvezo študentov v Ljubljani?

— Pred leti so se stiki z Zvezo študen-
tov ljubljanske univerze omejevali zgolj
na medsebojne obiske in prirejanje izle-
tov. V zadnjem času pa so se naši stiki
bolj okrepili. Tako je naš predstavnik
lani poleti sodeloval na mednarodnem se-
minarju študentov v Ljubljani, razen te-
ga pa smo se s predstavniki Zveze štu-
dentov dogovorili za pomoč pri organizi-
ranju slovenskih predavanj v Trstu. Z
Ijubljanskimi študenti žeiimo še tesneje
sodelovati, saj obstajajo za to ugodno
možnosti.

Drago Mirošič

»šestnajst do sedemnajst tisoč,« mi
de in že hiti delati.

»Ta ni kvalificirana,« pojasni uprav-
nica.

Druga dekleta dobe nekoliko več.
Ena od njih me prosi, naj zapišem v
časopis, da je že čas, da se uredijo
njihovi osebni dohodki. Dohodki po
vloženem delu. Kajti ob štedilniku,
kjer se veselo kuha trojno kosilo za
300 Ijudi, se dekleta vrtijo tudi dva-
najst ur na dan.

Spotoma si ogledam še shrambo, ki
mi nudi šalosten pogled.

Besede, ki obiožujejo...
Naša zdravstvena, pa tudi služba soc.

varstva, se vedno bolj usmerja v pre-
ventivno zdravljenje, kamor v neki
meri spada tudi ureditev specializira-
nih menz. Obrati družbene prehrane
so večkrat vzrok črevesnih in želodč-
nih obolenj, kar še bolj aktualizira
ureditev dietne prehrane v večjih sre-
diščih. Sedanji odnos občine Ljubljana-
Center do zdravstvene menze v čopo-
vi ulici vsekakor ne bo ničesar pripo-
mogel k ureditvi vprašanja zdravstve-
ne preventive in skrbi za rekonva-
lescente.

Mačehovski odno% do menze, ki bi
raorala biti primer vzorne skrbi za
bolnike, ki jim zdravljenje v bolniš-
nicah ni več potrebno, a so potrebni
posebne zdravstvene nege, je zelo sla-
bo spričevalo za zdravstvene organe
v našem mestu. Da ima menza že več
kot leto dni neurejene notranje razme-
re in s tem zameglene perspektive, je
tudi posledica izgovarjanj, da lokal
ne spada samo v pristojnost občine
Ljubljana—Center, temveč v območje
mesta Ljubljane. Gotovo je, da sedanji
položaj škodi uglrdu odgovornih in
ze tako rahlemu zdravju rekonvale-
scentov.

Ko sem se vračal skozi obokani hod-
nik, sem se zamislil nad neurejenimi
razmerami dietne menze, ki jo ne-
upravičeno imenujemo zdravstve
n a menza.

Tadej Muiiih



TUJI ŠTUBENTJE NA SNEGU

Res je sicer, da nam letošnja zima ni
prinesla najdebelejše snežne odeje, ven-
dar navdušenih smučarjev to nikakor ne
moti. Tudi naši kolegi iz vroče Afrike in
Azije ne stojijo pozimi križem rok. Kaj
radi se kepajo, sankajo pa tudi smučajo
— le da jim gre smučanje nekoliko težje
od rok, kar pa je popolnoma razumljivo.

Bohinj je več ali manj pokrit s kar
precej debelo snežno odejo. Obiskali smo
dom CK ZMS, kjer preživljajo počitnice
nekateri tuji študentje. Izbrali so si mi-
ren kraj sredi gozdov in zasneženih, ne
preveč strmih bregov. Pravzaprav se je
treba zahvaliti Mednarodnemu študent-
skemu klubu, ki je organiziral počitnice
na snegu in smučeh in centralnemu ko-
miteju zveze mladine Slovenije, ki je tu-
jim študentom preskrbel smučarske rek-
vizite.

Kdo je vse smučal? Ob času našega
obiska se je blizu petnajst tujih študen-
tov poskušalo v smučanju, drugi pa so
izpopolnjevali svoje teoretično znanje ob
gledanju televizijskih prenosov iz Inns-
brucka. Studentje iz Kenije, Libanona,
Alžira, Perzije, Argentine In iz drugih dr-
žav so se spuščali po beli strmini. Nji-
hova drža na smučeh je bila nekoliko ne-
gotova, ramena globoko spredaj, hrbet
upognjen naprej, noge pa so nekoliko ši-
roko z navznoter obrnjenimi koleni z
ostalimi deli telesa iskale ravnotežja. Fant-
je se spuščajo po strmini enkrat, dva-
krat,... desetkrat,... Edino česar še ne
zmorejo, je umetnost zaviranja. »Kristja-
nija« ne gre in ne gre. Sicer pa se je tudi
mi nismo naučili kar tako, naenkrat.
Mnogo laže je zavreti tako, da se spusti-
mo, saj veste kam .. To tudi fantje do-
bro vedo, čeprav jim tega ni nobeden
od Jugoslovanov pokazal.

Na Rexa ali »Kombinacijo«, kakor ga
prijatelji imenujejo (ta vzdevek je dobil
kot navdušen nogometaš) iz Tanganjike
so napravili najgloblji vtis skoki. Tudi
sam je poizkusil, vendar le enkrat. Zbrali
smo se okoli improvizirane skakalnice, z

zaletom, mostičkom in z doskočno strmi-
no, ki je bolj spominjala na pričetek
vrtače kot na doskočišče skakalnice. Ni
kaj reči, Rex se je odločno in pogumno
pognal po zaletišču. Precej negotovo se
je odrinil in bolj gotovo pristal, samo da
je pri tem zamenjal roke z nogami in
pristal na rokah, kot zavora pa mu je
hote ali nehote služila glava. Na srečo
se je vse staupaj končalo s krohotom nas
prisotnih in njega samega.

Spoznali smo Georga, ki ima po mne-
nju jugoslovanskih prijateljev veliko smi-
sla za bele športe. Georg se rad spomi-
nja domovine Kenije in Kilimandžara s
svojimi večno belimi vrhovi. žal pa še
precejšnja neobljudenost tega predela go-
rovja ne dovoljuje, da bi se pričeli res-
neje ukvarjati s smučarskim športom.
Tako je sneg v srcu Afrike ljudem le
čudo in ne smučarski teren.

Velik prijatelj zimskih športov je tudi
Farouk Chaaban iz Libanona. Tudi Liba-
non ima sneg, smučarski šport pa je na-
menjen le bogatašem. Pravi, da je treba

Bohiniski začetniki
odšteti za nekaj dni smučanja v gorah
tudi po 200 dolarjev, kar pa zmorejo le
bogati tujci in najpremožnejši domačini.
Naj povemo še to, da je Farouk izredno
marljiv študent arhitekture in da bo kma-
lu diplomi, ki jo je prejel na »Academie
Libanaise des Beaux arts« pristavil še eno
in sicer diplomo na fakulteti za arhitek-
turo v Ljubljani.

No, v tem konglomeratu različnih na-
rodnosti bi lahko veliko napisal tudi o
slavčku iz Argentine, kakor mu pravijo
prijatelji. Alberto je fant z lepim tenor-
jem, ki ob večerih zabava kolege. Naj
omenim tudi inženirja gozdarstva iz Per-
zije, ki je bil nekoč prvak v vodnem
smučanju. Verjemite nam, da smo z lah-
koto ugotovili, kako sta si vodno smuča-
nje in smučanje na snegu različna . . .

Sicer pa v Bohinju sploh ni bilo po-
membno število padcev ali skromno smu-
čarsko znanje, ki so si ga pridobili tuji
študentje v teh nekaj dneh. Mnogo po-
membnejše je bilo tovariško vzdušje, ki
so ga ustvarili ob uživanju gorskih lepot.

Ivo štraicl

Težave Angležev
Na sestanku Nacionalne unije angleških

študentov so predstavniki razpravljali o
tujih študenHh, ki študirajo v Veliki Bri-
taniji. Povod diskusije je bilo mnenje
podpredsednika podpornega sveta univerz
sira Johna Woolfendena, ki je zahteval za-
radi nizkega števila domačih študentov
občutno znižanje števila tujih študentov.
Woolfenden smatra, da bi le tako lahko
prebrodili k\-izo, v kateri se je znašla an-
gleška prosveta. Citiramo samo dva pred-
loga, ki jih j'e Woolfenden odbil. Prvi pra-
vi, da bi se število študentov s pospešeno
gradnjo študentskih domov in šolslcih

Uspeh jugoslovanskih
študentov — fotoamaterjev

Od skupno petih zlatih medalj, kolikor
so jih podelili na Mednarodni razstavi
umetniške fotografije študentov medicine
v pakistanskem mestu Karačiju, so jugo-
slovanski študentje prejeli kar štiri. Ra-
zen tega so Jugoslovani osvojili še dve
srebrni medalji.

Selekcijska komisija je za razstavo in
ožji izbor izbraia največ jugoslovanskih
fotografij —• skupaj 72. čehoslovaške .štu-
dente je zastopalo 21 fotografij, za katere
so prejeli eno zlato in eno srebrno meda-
ljo. Preostale srebrne medaije so prejeli

še študentje iz Finske in Kube. Na tej
mednarodni razstavi so sodelovali tudi
študentje s Cejlona, Indije, Svice, ZDA in
Pakistana.

Zlato medaljo za Jugoslavijo so osvoji-
le Boris Bencina (portret) in Nedeljko
Kurilič (pejsaž), študenta beograjske uni-
verze in Edo Kusak (zgradba) ter Saša
— Jurica Venos (cvetje), študenta zagreb-
ške univerze. Razen tega sta Bencina m
Kusak prejela vsak po eno srebrno me-
claJjo za portret oziroma pejsaž.

prostorov v sedemnajstih letih podvojilo.
Drugi predlog, tega podpirajo predvsem
laburisti, pravi, da bi s pravilnim kredi-
tiranjem v prosveti dvignili strokovno
znanje predavateljev, obenem pa bi še
spontano zainteresirali širše množice štu-
dentov za to znanstveno panogo in tako
zagotovili zadostnc število kvalitetnih pre-
•davateljev.

Ne ve se še, čemu je Wolfenden nasto-
pil z tako avtoritativno in nelogično zah-
tevo, ki je med člani vodstva Nacionalne
unije angleških študentov naletela na ve-
llk odpor. Sekretar študentske unije je
dejal, da je preteklo leto v Veliki Brita-
niji študiralo blizu 65.000 tujih študentov.
Če to številko natančneje pogledamo, vl-
dimo, da je bilo na nekaterih londonslcih
holedžih vpisanih celo do 80 odstotkov
tujih študentov. Pri tem je sekretar štu-
dentske unije poudaril pomen tujih Uu-
dentov iz Commonioealtha. Razen tega pri-
našajo tuji študentje tudi mnogo zdravih
idej iz svojih domovin, ki se dajo, seveda
ob določenih korekturah, v Veliki Brita.'
niji, koristno uporabitu Ko je sekrelar
Študentske unije omenil pomoč Angležev
tujim študentom pri njihovem štndiju, ie
dejal, da so to smotrne investicije .s hitro
amortizacijo, ki prinašajo Angležem velik
dobiček. Tuji študentje navadno po diplo-
mi ostajajo še nekaj časa » Veliki Brita-
niji, se zaposlijo in plačujejo davek na
svoj zaslužek, ki je precej večji od drinv-
nih prispevkov tujemu študentu med nje-
govim študijem.

ŠVEDSKA: PROBLEM
SPOLIME VZGOJE

Na Švedskem je dvignilo vprašanje sek-
sualne vzgoje veliko prahu. švedska štu-
dentska nacionalna unija je v svoji pro-
testni noti prosvetnemu ministrstvu zah-
tevala popolno revizijo prosvetne politike
na področju spolne vzgoje. Študentje
zahtevajo uvedbo predavanj o spolni
vzgoji na srednjih šolah, obenem pa pred-
lagajo občasna predavanja strokovnja-
kov tudi na fakultetah.

To so zahtevali na nedavnem izrednem
sestanku študentske nacionalne unije, ki
so ga sklicali zaradi številnih protestov
zoper Gerlingov film »Rok«. Film, ki so
ga predvajali v švedskih kinematografih,
prikazuje perverzne scene iz življenja
švedske mladine. Na zahtevo študentov
je cenzura prepovedala predvajanje tega
filma, medtem ko bo švedski parlament
v kratkem razpravljal o problemih seksu-
alne vzgoje.

DELOVhSE AKCIJE
NA MADŽARSKEM

V BRIGADE
VEČ DEKLET

Letos bo na Madžarskem 26 centralnih
in 6 lokalnih mladinsko-študentskih delov-
nih taborov. Na CK zveze komunistične
mladine pričakujejo, da se bo za delovne
akcije prijavilo 26.000 mladincev in mla-
dink, kar bo nekoliko preseglo lansko
število prijavljenih. Zanimiva' je težnja,
da bi vključili v delovne brigade čim več
deklet. Precejšen odstotek vseh del bo-
ČLO letos opravili na državnih kmetijskih
posestvih, kjer bodo potrebovali za obira-
nje sadja in zelenjave veliko delavk.

Mladinci bodo pomagali pri izgradnji
kanala v Hanšagu, pri delih za dogradi-
tev nove avtoceste in pri rekonstrukciji
železnice pri Blatnem jezeru. Zveza ko-
munistične mladine bo letos prvič odprla
mednarodni delovni tabor, v katerega b o
do povabili blizu 50 tujih Študentov.
Madžarski mladinci bodo hkrati sodelo-
vali tudi v 10 delovnih taborih v inozem-
stvu, med drugim v Sovjetski zvezi, Nor-
veški, Svedski in na Poljskem.

Delo na deloviščih bo trajalo od 28. ju-
nija do 22. avgusta. Formirani so že pri-
pravljalni oflbori, ki bodo poskrbeli za
ureditev taborov po vsej državi.

Stavka
italijanskih študentov

študentje, ki študirajo tuje jezike v Pi-
si, so nedavno več dni stavkali. S tem so
hoteli izvojevati svojo zahtevo po predstav-
niškem mestu v univerzitetni administru-
tivni upravi. Obstoja možnost, da se bo
ta stavka prenesla tudi v druge univerzi-
tetne centre.

Blizu 300 študentov, ki so se zabarikadi-
rali v univerzitetni zgradbi, je zahtevalo
tudi samostojno katedro za tuje jezike,
ker te sedaj predavajo skupaj s predme-
ti komercialnih in ekonomskih ved.

Stavko so podprli tudi ostali študentje,
tako da niso zapustili univerze za več
kot teden dni. Edlni ukrep s strani poli-
cije je bil, da je postavil pred vrata uni-
verze svojo stražo. študentom, ki so osta-
li izven univerzitetne zgradbe, pa so do-
volili, da so stavkajoče preskrbovali s
hrano.

Med stavko je nacionalna unija italijan-
skih študentov obvestila posamezne svoje
organizacije, naj podprejo študente v Pisi
pri njihovih zahtevah. Pogovori med prcd-
stavnikom študentov in rektorjem so se
končali ncuspešno, kajti rektor je zahteval,
da bi študentje, še preden bi pričeli z raz«
govori, zapustili univerzo.

KONTAKTNI ŠTIPENDIJI
PODELJENI

Na razpis natečaja za kontaktni
štipendiji v Gottingenu je Odbor za
mednarodno dejavnost pri UO ZšJ
preiel deset prošeni. Na seii predsed-
stva UO ZŠJ so ugodili prošnii Petra
Glaviča, študenta kemiie in Srečka
Beričiča, študenta rudarstva, ki ima-
ta naiboliše pogoie za dodelitev i t i-
pendiie.
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INDEkS
IIM...
ŠAH

META PIBERL sodi med mlajšo
generacijo mariborskih šahistk. Zad-
nje leto zaradi študija ni posvetila
šahu ves prosti čas. Študira na Pe-
dagoški akademiji v Mariboru. Sre-
čal sem jo po zadnjem uspešno
opravljenem kolokviju, ki je pogoj
za vpis v II. semester.

0- Kdaj si se navdušila za šah?
— V času prvih uspehov moje

sestre, ki so tudj mene spodbudili,
da sem se začela s šahoni resncje
ukvarjati.

# Tvoj dosedaj največji uspeh?
— Morda je bil največji uspeh

osvojitev 4.—6, mesta na' mladin>
skcm državnem prvenstvu v Opatiji
196«.

9 V kateri partiji si imela naj-
večjo smolo? '

— To je bilo na ženskem repub-
liškem prvenstvu leta 1960. V zad-
njem kolu sem imela z zadnjo na
lestvici že damo prednosti, vendar
sem spregledala mat. S tem sem si
takrat zapravila solidno 6. mesto.

# Kje so vzroki, da je kvaliteta
v vašetn klubu nekuliko pada?

—Najbrž v nepravilnih odnosih
med igralci samimi. Mislim, da je
vodstvo kluba premalo storilo, da
bi se odnosi izboljšali Prav tako
iraam občutek, da nekatere mlade
nadarjene šahiste veasih ne upošte-
vajo pri sestavi ekipe.

# Tvoj vzornik oziroma vzornica?
— V prvih Ietih mi je bila sestra.

Sedaj pa se navdušujem nad duho.
vito in energično igro Mihaila Ta-
Ija. Res škoda, da ni več svetovni
prvak.

# Pri vas skoraj vsi intenzivno
igrate šah. Kdo bi zmagal na dru-
žinskem turnirju?

—• Vsekakor brat. Z Miro se še
mu ne moreva za«nkrat resno upi-
rati.

# Zakaj si se odJočila za študij
rea Pedagoški akademiji?

— Slovenščina in ruščina sta mi
Lzredno všed.

# Kaj počneš v prostem času?
— Rada berem, plešem, se spre-

hajam ter seveda porabim vsak tre-
nutek za študij šahovske teorije.

# Katera Je trenutno najboljša
petorica^ jugoslovanskih šahistk?

— Težko bi se odločila za peto
šahistkinjo. Menim, da imamo tre-
nutno zelo močrro četvorico: Milun-
ka Lazarevi«, ing. Vera Nedeljkovic,
Mira Piberl in Kaca Jovanovič.

# Kaj si najbolj želiš v bližnji
prihodnosti?

— Da bi ne imela večjih težav
pri študiju, in da bi ponovno uspeš-
no startala v šahovski areni.

•an

Kje so meje rekordov?

SLALOM NA GOLOVCU
Akademski s*muCarski klub Olimpija je

v &isu zJmskih potitnic priredi] slaiom za
študente in srednješolce. Tekmovanje je bilo
orgamzirano z namenom, da bi «im toij p«.
pularlzirali smučanje med študenti in sred-
njesolci.

Slalom je bll na 450 m dolgi progi ki ie
imela 80 m višinske razlike in 32 vratic. Pri
študentih je osvojil prvo mesto in s tem tudi
pokal ASK Olimpife Stane A r z en S e k
(ekonomska fakulteta) s časom 1:17,3 pred
drugoplasiranim K o s i č e m (stomatologija)
ki je dosegei «as 1:20,0. Med srednješolci pa
je bil najboljSi Janez Zelinka (II. gimn.)
pred Grilcem (gimn. Poljane).

Kljub slabim snežnim razmeram je orga-
nizator uspel pripravit; progo, kajti zpvedati
se je treba, da je smučarskih tekmovanj na
ljubljanski univerzi čedal.je manj, s tem pa
tudi organiziranih smučarjev. Akademski
smučarski klub OJimpija se rcsno ukvaria s
problemom smučanj« na ljubljanski univer.
zi, toda naibrž bo še ta »oslednji smu-arski
kolektiv Ijubljanskih štud^ntov razpu čen,
ker ie hrez finančnih sr«Mis<ev. \. GLAVAN
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Rekord je 6:. x>bna beseda v športu. Ni
moč govoriti o športoih uspehih, ne da bi
jo pri tem omenili. Od tedaj, ko je Cau-
bertin s svojim magičnim izrelkom: citius,
altius, fortius spodbudil športnike k čim-
večjim uspehom, je mdnilo že mnogo let,
vendar skoraj že vsa ta leta, posebno pa
&e v zadnjem čas.i, vedno z-nova postav-
Ijamo isto vprašanje: kje so meje1 rekor-
dov?

šport sam si je postavljal »sanjske« ma-
je in jih je v kratkem času pripeljal do
absurda. V dvajsetem stoletju smo doži-
veli največjd vzpon v zgodovini športa.

Toda kafco bo šlo dalje; kaj bo prinesla
prihodnost? Poglejmo: smo na olimpij-
skem stadionu — kd je prizorišče XXII.
oldmpijskih iger in štejemo leto 1980. V
discdplini tek na 100 metrov so na startu:
Ralph Craig, Jesse Owens, Armiin Hary in
Mr. X. Ni dvorna, kdo bo zmagovalec v
tem teku. To bo skrivnostni Mr. X., kajti
on je bil rojen leta 1958, njegovi nasproit-
niki pa so mnogo starejši:. Craig je letnik
1889, Owens 1913 in Hary 1938.

Deset minut po startnem strelu nam fo-
tofiniš ma cilju pokaže jasno sliko: prvi
je na cilju Mr. X., ki je za 2,4 m pred
Haryjem, ki ima 1,96 m predinoisti pred
Owensom, slednji pa kar 3,87 m pred Crai-
gom.

Vsem nam je jasno, da se tako tekmo-
vanje ne bo niikdar uresničilo. Ni nič dru-
gega kat športna utvara, porojena za pi-
salno miizo, izračunana z računalom — le
gola konstrukcija, toda ne fantazija. Saj
so tnije od tekačev sbvairnost: Craig, Owens
in Hary. To so svetoTOi rekorderji leta
1920, 1940, 1960. Njihovi refcordii pa se
zmanjšujejo od 10,6 sekunde preko 10,2 na
10,0 sekunde. Te št&vilke nam jasno do-
kazujejo, da je človek postal v zadnjih
40 letih hitrejši.

Koliko hiitreje kot Armin Hary človek
s p l o h labko še teče? Kje je meja? Ali
se bodo dvigali rekordi v prihodnjih 20
lebih enako, kot so se v preteklih 20? Mi-
inogrede, ali bo rekord na 1500 metrov
leta 1980 znii.šal 3:23,4, bodio vrgli kroglo
22,74 metra daleč, ali bo najmočnejši mož
leta 1980 v troboju dvugnil težo 646 kilo-
gramoiv itd?

Kakšen bo torej šport 1. 1980? Bo število
gportnih dosežkov (rekordov) naraslo? In
kot dodatno vprašanje še tole: ali bo 1. 1980
na svetu še obstojal športnik-amater?

Strokovnjakom je bilo dosti lažje odgovo-
riti na zadnje vprašanje. V glavnem so se
v svojih odgo^orih strinjali med seboj. Ti
pa so se glasili nekako takole: takozvanega
amaterja v vrhunskem športu 1. 1980 goto-
vo ne bo več. Poraen športa bo še nadalje
potvorjen. Jasna bo tendenca razvoja k
»show—am<- in komercializaciji (to se del-
no kaže že danes; na primer tenis). Stevilo
državnih amaterjev bo raslo, vendar jih bo-
do bržkon« imenovali z drugačnim imenom.
Pojem amater bo menjal vsebino. V
vrhunskem športu bo nekaj srednjega med
profesionalcem in pravim amaterjem. (Ne-
kaj podobnega poznamo danes pri nogome- rtu). Vendar bo 1. 1980 poleg plačanega arbista
še vedno obstojalo število mladib mož in
žena, ki bodo spontano poizkušali razviti vse
svoje možnoiti na omejenih področjih do
skrajnih meja zmogljivosti.

Na naše glavno in nedvomno tudi naj-
zanimiv©jše vprašanje so špofbnd strokov-
njaki pričeli z odgovorom na tako ime-
novano, v ziadinjih desetletjih v športu po-
gosto omenjeno besedo »mejia sanj«. Pred
leti so bdle to 4 minute za teik na eno
miljo, 20 metrov pri metu krogtle, 2,20 m
v skoku v višino, 10,0 sek, v teku na 100
metrov itd. Te meje sanj so bile dose-
žene in tudi presežene že pred nekaj leti.
Torej sa pravzaprav danes že nahajamo
v sanjski deželi rekordov; to se pravi, da
so tisti, ki so nekoč določili te sanjsike
meje najvišjdh športnih dasežkov, znatno
podcenjevali oloveške zmogljivosti.

Obvezna vadba na Medicini
Sekretariat novoustanovljenega študentskega športnega društva na medicinski fakul-

teti je na svoji prvi seji razpravljal o trenutno najbolj perečem problemu, o prehodo
od fakultativne na obvczno vadbo. Sekretariat je na podlagi rezultatov ugotovil, da je
zanimanje medicincev za vadbo nadpovprečno in ker so po izselitvi VŠTK dane možno-
sti za najetje dvorane na Taboru, je bilo sklenjeno, da pošljejo fakultetni upravi zahtevo
o uvedbi telesne vzgoje v letnem semestru v prvi in drugi letnik kot obvezen predmet.
Vadba naj bi se zaradi bližine prostorov odvijala v dopoldanskem času med ostalim
poukom, predvidoma dvakrat tedensko po uro in pol. Ceprav moramo priznati, da bo
do realizacije tega treba prebroditi še nekaj ovir, pa je vendarle očitno, da je sedaj
v rokah FU končno tudi večno zahtevana iniciativa od študentov, ki z zanimanjem
pričakujejo, ali bo FU sledila vzgledu strojne fakultete in FNT, ali pa bo tudi tokrat
»ugotovila, da situacija za uvedbo obvezne telesne vzgoje še ni zrela«.

S. RUTAR

LETOS
800
TEČAJNIKOV

Za večino študentov je semestralni od>
mor pri kraju. Znova so se vrnili na fa-
kultete, k učbenikom in študiju. Le ne-
kaj skupin študentov si na smučarskih
tečajih (na Vojskem, v Kranjski gori, na
Mežakli in na Sorški planini) prizadeva
v pojemajoči zimi in na vedno tanjši
snežni odeji pridobiti in povečati smučar-
sko znanje.

Obiskali smo smučarski tečaj za štu-
dente na Vojskem nad Idrijo in naprosili
prof. Gregorja Hitija, referenta za telesno
vzgojo pri rektoratu univerze, da nam po-
ve nekaj o letošnjih tečajih nasploh in še
posebej o tem na Vojskem.

0 Letošnjo zimo smo organizirali smu-
čarske tečaje za študente že četrtič. Od
skromnib začetkov, ko smo uspeli v Ta>
marju pripraviti tečaje za nekaj več kot
sto študentov, smo do letošnje zime kar
lepo napredovali. Izkušnje, ki smo si jih
pridobili v preteklih letih, smo znali s
pridom uporabiti tako, da je bilo letos
vse nared. Pripravili smo razpored izmen
v smučarskib tečajih na omenjenih štirih
krajib, kjer so smučarji-študentje pozimi
že več let stalni gostje. Po lanskoletnem
zanimanju in ob letošnjih možnostih smo
računali na okroglo 1000 študentov-tečaj-
nikov. Povedati pa moram, da študentje
(iz razumljivega razloga — izpitnega re-
žima reformiranega študija) niso izpolnili
naših pričakovanj, tako da bomo letos

do konca februarja našteli le okrog 800
tcčajnikov.

Precej težav smo imeli pri razporejanju
tečajnikov v izmene, saj za prve dneve
počitnic sredi januarja skoraj nismo imeli
prijavljencev. Takrat so se študentje po
večini pripravljali za izpite in so se za
tečaj — kljub negodovanju nekaterih pro-
fesorjev — odločili šele sedaj, ko so se
na fakultetah predavanja ponovno pričela.

0 Letos se je višina samoprispevka
študentov za tečaj povišala iz razumljivih
razlogov, a vendar Ie za 500 dinarjev, ta-
ko, da študent plača za skoraj 8-dnevno
bivanje na snegu 3.500 dinarjev. (Naselja-
ši na Vojskem pravijo, da se, kar se
hrane tiče, menza v Naselju lahko skri-
je!) Za organizacijo tečajev je prispevala
tudi Zveza študentov preko športne orga-
nizacije. Vse ostale stroške pa krijejo
komisije za telesno vzgojo na fakultetah
in na univerzi.

O Program tečajev teče po že ustalje-
nem dnevniku in urniku. V kratkih osmili
dneh se poleg vsakodnevne dopoldanske
in popoldanske vadbe zvrsti še nekaj pre-
davanj, spremljanih s smučarskimi filmi.
Po prvi polovici tečaja gremo tudi na
krajši izlet. To je ostanek nekdanje »ho-
je po azimutu«, ki so jo med našimi te-
Čaji še Iansko leto pripravljali predavate-
lji predvojaške vzgoje

Ko je Havajec Duke Kahanamouku pr-
vič plaval tehniko crawla in dosegel na
100 metrov čas 1,00,4 minute, so ga vrst- a
niki slavili kot čudo plavalnega športa. •
Ko je kmalu za tem Jonny Weissnaullef ™
prekosid ta čas, so ga imenovali nad&lo-
veka. Takrat so mdsldld, da hitreje ne bo
šlo več. Toda zmcitili so se. Pred dvefmji
leti je Wedissmiillerjevo sanjsko mejo pr- „
vikrat ^ressgia ž e n s k a , Dawn Fraser m
iz Avstralije. •

Ali pa dmg primer. Leta 1928 je Nemec
Strassberg. »človek moči in mišic«, težak
130 kg, dvignil v troboju 372,5 kilograma
vn fco je bil fedaj sl-aivljeni svetovni rekord.
34 let kasneje je Japonec Miyake dvignil
5 kilogramov več od Nemca in postal sve-
tovni rekorder. Med obema tekmecema je
omembe vredna razlika v telesni težd, kajiti
kot smo že omenili, je Strassberg tehtal
130 kilogramov, Miyake pa le 60; torej
m>anj kot poilovico.

Ce analiziramo oba primera, kaikšne za-
kljuoke lahko doblmo iz njdju? Ald so &e
človekovi dosežki v zadnjih 35 letih po-
d-vojdli? Ali so današnje ženske-športnice
dosegle in presegle »nadčloveka«-š:portnika
iz leta 1925? Gotovo ne.

Ogromen napredek pri dviganju utežd
(skoraj za 200 kilogramov) v 20 letih nl
dokaz, da je dlovek danes tollko mo&iej-
ši od onega pred 30 ali 40 letd. Naučdl se
je zgolj bolje koordinirati moči in zbolj-
šal je športno orodje. Zato je primerjava
od desetletja do desetletja nepravična in
nekorektna, tako rekoč nefair, kajta to
je odločujoča razliika med sveto^Tiam re-
kordom iz leta 1920 in danes. Rekord pred
40 leti j eb i l d o s e ž e k p o s a m e z n i -
k a, rekord, ki je dosežen danes, pa je
s k u p i n s k o delo. Pri njem so soude-
ležeini znanstveniki, tehnaki, zdravaiki, ma-
serjd. Priznati moramo, da večkrat dvo-
mimo, če je dvig stoirilnostd zadnjih 20 let
pripisati le zbaljšanju metod treniranja.
Morda se nanaša tudi na biolcški razvoj
človeka, a to danes še ne vemo. Danes
športniki ne trenirajo le več in trše kot
nekdaj, marveč tudi racionalnejše. Faktor,
ki je bil razmeroma pozno odkrit, je na-
dalje tudii pravilna prehrana, ki prav ta-
ko igra pomembno vlogo pri vsem tem.

Ali se bodo špoftni dosežki v prihiodinjah
20 letih dvigali v talikšni meri, kot so se
v zadnjih 20? Vsekakar, vendar ne v tako
naglem razvoju kakor doslej. Krivulja do-
seganja rekordov bo nekoliko blažja in
bolj harmonična. Zadnja leta so š.portnilkd
nadomestili, kar je bilo zamujenega za-
radi -vojne. Sedaj bo šlo nekoliko počas-
tieje.

Priredril: T. ZAJC

0 Letos smo imeli pri izbiri smučar-
skih voditeljev srečno roko. V veliki ve-
čini so prav tako študentje in lahko
rečem, da pod njihovim vodstvom tečajni-
ki v redu napredujejo.

^ K sreči na vseh tečajih ni bilo tež-
jih, kompliciranih poškodb. Kot mi je
doslej znano, so v mavcu končali le trije.

^ Vse tri izmene tečaja na Vojskem
tloslej so potekle v redu, le zadnjjo moti
neprimerno vreme. Žičnica, čeprav le za
osem stnučarjev hkrati, nam je v veli-
ko pomoč. Z disciplino tečajnik<ov serr
zadovoljen. Tudi družabno življenje smu-
čarjev na Vojskem je na zavidljivii višini.
V času olimpijskih iger smo r.azpored
vadbe prilagodili televizijskim prenosom
iz Innsbrucka in smo si tako ogledali vsa
zanimiva tekmovanja. Zdaj pa ob večerth
televizije niti ne potrebujemo. Diružabne
igre, igranje kart in ples nam nudijo do-
volj razvedrila. (Med 30 tečajniki z eko-
nomije, FNT in elektrotehnike so menda
našteli kar 6 »omizij« taroka in 1 »omiz-
je« preferansa.)

Na Vojskem bo tečaj trajal še eno iz-
meno, v kateri bodo pretežno medicinci,
katerim se predavanja še niso začela.
Kljub slabemu vremenu upam, dai bomo
tečaje na Vojskem in tudi drugotd, kjer
so snežne razmere še slabše, uspešno iz-
vedli do konca.

mac



Morilci so med iiasni
Sedeli smo oni večer v kavami ob ste-

klendci piva, ob tasti za lahko noč, čakali
avtobus ali trolejbus in moževali o filmu,
deklinah, avfcomobilih in dmgih rečeh.
Prijateljska, nranj zahtovna debata, lahke-
ga žanra, bi lahko rekli.

K mizi se je primajal možak, negotove
so mu bdle okančine in kar samo ga je
zaneslo na prazen stol ob naši mizi. Z
očmi, ki so mu malo silile vsaksebd, nas
je premeril on pričel:

»Ste študentje, ne? P-poSlušte, ph, tudd
jaa bil sem nekoč gfudent, tak boem kot
vi! Ph!«

Dva iz naše družbe sta sklenila oditi
naslednjd dam k frizerju, saj je bil očitek
zairadi dolgih las se prehud.

Možak pa naprej: »P-pa p-povejte, ph,
vi teLko najbrž vse veste, zakaj je danes
tako. Se prej pa, kaj pa siploh študinate?«

Ta snamota, aetenec naže družbe, bruc,
mu je hdtro račel razlagabi: ekonomija,
arhitelktora, pravo, elektratehmika.

Možak je globoiko aajel sapo, še nekaj-
krart prhnill in prlčea. Lepo po vrsti se je

spravil nad posamezno stroko in jo oglo-
dal do kosti. Vseh ljutrijanskih arhitekton-
skih zmot in sporov petoajst let nazaj,
predvsem pa podrtja starega Figovca je
bil kriv naš kolega. Nič ni pomagulo raz-
lagati in braniti svoja stališča. Možak je
bil dobro podkovan, vsaj tako se je zdelo
nam ostalam. Kolega arhitekture je ob ne-
katerih besedah sklondl glavo, tailra da smo
vedeli, da za tnsfce primene priznava krivdo,
da so kesa »greha« starejših kolegov.

PotJlej je bila na vrsti ekonomija. Tu
rou nd bilo vse jasno, čeprav je imel razme-
roma bistro glavo in mdselnast gospodinje,
ki na trgu nd vajema potrpeta vseh proti-
slovij mataprodajne mreže in bremem ma-
tega fiiaveika — pofcroSnika. Celo vice je
možak poznal.

»Ali veste, kakžna je razlika med Jugo-
slavijo in ...«

»Ja, vemo,« smo ga hitro ustavili, nakar
natn je zvito pomežiknil.

»A, ti zguba, ta si pa pravnik! To pravo
j« danes en -sam velik blef. Pra-vniki nare-
diijo zafean, drugi pravniki pa vrtajo po

njem, da najdejo luknje. Potem se bistre
glavce okori&tijo po črki zakiona, ena ubo-
ga človeška revo, pa gor plača. Pa kar za
vse skupaj, za one in zase. Saj ste bral',
od tist ga, kii je prodajal...«

»Seveda smo, saj ta-le ga je še pozsnal.«
Tako smo mu zaprh usta.

»Ja, p-posliište, pa se vi kaj učite, tam
na unin/erzi. Kaj pa p-prav'te, a kej prašate
p-profesorje, zakaj je to tako in ne druga-
če? Ti, elekitričar, a sploh veš, zakaj imaimo
tako mal tx>ka? Zato, veš, ti bom kar jaz
povedal! Spet je eden na nekaj pozabil.
Njemu ni hudega, mi pa trpimo pomanj-
kanje. Kakor jaz zdajle, ko je kelnar name
pozabil! Kelnar, daj še en encijan, pa še
štor flaše pira. Za tele naše bodoče inteli-
gente ali kaj, hudiča, že bojo!«

Bil je pregflasen. Opazil ga je viinbaci-
telj in možak je moral nehat morit na-
\'adne, mime, plačila sposobne goste.

Preden smo vstali od miae, je bdl spet
bruc najbolj pameten. Dejal je: »Pa bom
res vprašal asistenta, kako je s to rečjo,
ki nam jp je ta-le očital!«

Ah, kaj bi z njim. Bruc je.
Tralejbuei so že mežikali z rdečimi luč-

mi, steikli smo za njirai.

JEŽ ZBODE TAKRAT, KADAR GA
DRAŽITE!

Ne hodi po poti svojega prednika, kaj-
ti on lahko stopi na napačno pot.

Vseeno je, če odsekajo vejo, na kateri
poje ptič. Potem odleti na drugo vejo.

Seveda se obračam po vetruJToda ta
veter piha z morja.

Tudi kokoši imajo krila, pa vendar ni-
so angeli.

Pesnike, ki se zahubijo, prodajte tekstil-
ni industriji!

če sediš na dveh stolih, padeš skozi, ali
pa dobiš še tretjega.

Bogovi nam sedijo na ramenih, zato
so višji od nas.

PSI LAJAJO VČASIH TUDI NA GO-
SPODARJE.

Peter Baloh

Lev Grivač je gledal računovodjo pod-
jetja Minus, ki je brbljal v njegovo klet-
ko in si popravljal zlati ščipalnik: »Cuden
je tale človeški svet. Jaz sem kralj živali
in imam nevarne šape. Zato sem stalno v
kletki Tale tu pa ima tako fine bele roke
in rožnati obrazek, da si njegovi ječarji
ne morejo pomagatt vsakokrat, ko ga iz-
pustijo iz kletke, mu umijejo šape s pra-
škom Odpuščanitis, da se potem njegovi
kremplji svetijo kot nohtki nedolžnega
dojenčka.

Elegantna limuzina je povozila lepo čr-
no mačko, ki je še utegnila vzdihniti:
»Napredek! Mojega deda je povozil kole-
sar, očeta moped, mene pa Rolls-Royce.«

Nauk: Mnoge Ijubke mačice mislijo, da
je sodobneje, če jih povozi Rolls-Royce,
kot pa da bi ostale v objemu navadnega
pešca.

Vedno je ugotavljal, namesto da bi de-
lal. Sedaj prisilno dela, ker je ugotovljeno,
da je nematemaUčno ugotavljal. (Zaprli
so ga).

Cele dneve jo je čakal pred fakulteto,
pred glavnirn vhodom. Ko je diplomirala,
je pozabila, kje jo čaka in je odpotovala
z nekom, ki jo je čakal pri stranskem

.vhodu — ONI prt glavnem ni bil Glavni.

Cele dneve je študiral politično ekono-
mijo. Ko je šel na izpit, je padel tako ne-
srečm, da si je zlomil nogo. — Na ploČ-
niku je stopil na materialno dobrino —
na olupek gnile bunane.

Bil je velik samokritik. Kadar je nameril
'•puščico samokritike na svoje srce, je ved-
no zadel soseda na svoji levici.

Živel je kot v sanjah. Ko je nekje bral,
da so sanjači neproduktivni, se je dmž-
beno angažiral. Njegovi podrejeni so dol-
go časa mislili, da je angažirani sanjač.
Spremenili so mnenje, ko se je vpisal
na fakulteto s štipendijo v višini plače.

Ivo Cimemyan

Konec nekega fakirja
Njegovo ime ni pomembno. Imenujte

ga Svengali ali Krišna ali Sakuntala; me-
ni je vseeno. Vem, da je živel in vem, da
je umrl. Danes bi rekii, da je »preminil
pri opravljanju službenih dolžnosti.« »2r-
tve službenih dolžnosti« umrejo po na-
ključju v službi, fakir pa je umrl načrtno.
V smrt ni šel zavestno, pa vendar ga
lahko imenujemo norca ali neumnega
predrzneža. Moral je umreti, ker je pre-
cenjeval svojc sposobnosti.

Veliko let je že služboval kot fakir in
menda bi kmalu šel v pokoj, če ne bi bil
napravil tiste neumnosti.

Najraje je ležal na žebljih. Njegova ko-
ža je v letih dolgotrajnegn službovanja
tako otrdela, da je noben žebelj ni mogel
raniti. Okusila je žeblje vseh vrst: cd
najnavadnejšega risalnega žebljička do
največjih tesarskih žebljev.

Fakir je domišljavo izjavljal, da se ne
boji nobenih žebljev, naj bodo še tako
dolgi in ostri. Revež ni upošteval zakonov
dialektike. Ni se zavedal, da se tudi žeblji
razvijajo in da Ijudje iz leta v leto izdelu-
jejo bolj zahrbtne žeblje, ki ranijo še ta-
ko slonovsko kožo.

Edini, ki na njih še ni pomeril svojih
sposobnosti, so bili žeblji znamke »Idej-
nost«. Videti je bilo, kakor da so jih na-
redili samo zato, da nekemu fakirju do-
kažejo njegovo nemoč. Ta pa ni priznaval
razlike med žeblji.

V precenjevanju svojih obrtniških spo-
sobnosti se je odločil, da se poskusi tudi
na teh žebljih.

Prijatelji so mu to odsvetovali. S temi
žeblji naj bi industrija samo izzivala fa-
kirje in jim dokazovala, da je močnejša

0 NOVINARSTVU

O KAVI VELIKO...

O DRUGIH CiMsArf NA DROBNO

od njih.
Fakirja ni bilo mogoče pregovoriti. Slu-

til je, da je preizkušnja z žeblji znamke
»Idejnost« največja priložnost, da lahko
pokaže vse svoje znanje.

Fakir je kmalu spoznal, da so ga žeblji
premagali. Najhuje je bila poškodovana
hrbtienica; ni se sicer zlomila, vendar je
zelo krvavela.

Prijatelji so ga odnesli k zdravniku. Te-
mu so bile rane videti sumljive, zato je
vprašal, kje se je fakir ranil. Ko je izve-
del, da so poškodbe povzročili žeblji znam-
ke »Idejnost«, ni bil več prijazen In je
bolnika napotil k svojemu prijatelju. Tudi
ta ga je odklonil in tretji ravnotako in če-
trti in peti in vsi. Vsak zdravnik se je bal
bolnika, ki se je ranil na tako nevarnih
žebljih.

Nekaterim fakirjevim prijateljem se je
vsa stvar zdela sumljiva, zato so odšli do-
mov. Fakir je spoznal, da to niso bili pri-
jatelji, ampak samo znanci.

Preostali prijatelji so ga že vsega izčr-
panega prenesli k padarju, ker ga noben
šolan zdravnik ni hotel sprejeti.

Ceprav je opravljal prepovedane splave,
je padar odklonil zdravljenje bolnika, ki
so ga ranili tako nenavadni žeblji. Prija-
teljem je svetoval, naj ga raje zapuste. Pri-
jatelji so ga ubogali in so izginili iz njego-
ve hiše.

Fakir je bil že nezavesten, ko ga je pa-
dar vrgel na cesto. Ce bi se zavedal, bi
lahko na zidu za svojim hrbtom prebral
lepak z napisom:

KUPUJTE 2EBLJE ^»IDEJNOST«!
Lepaki so bili edine priče konca nekega

fakirja. Peter Baloh

KRIVE SO KOLEGICE S FAR-
MACIJE: Na biološkem oddelku so
se dlje časa jezili, češ da so oku-
larji mikroskopov vedno zamašče-
ni Zdaj so ugotovili krivke — to
so študentke farmacije, ker si pre-
več mažejo trepalnice.

ZAKAJ TAKO? Na nedavni kon-
ferenci jugoslovanskega študent-
skega tiska je bila med približno
40 uredniki in sodelavci vseh še-
stih časopisov — ena (1) sama
kolegica.

SE S KONFERENCE ŠTUDENT-
SKEGA TISKA: Kolega iz Skop.ja
je v svojem referatu o humoristič-
ni rubriki zapisal med drugim tu-
di to-Ie: »Danes humor ni to, kar
je bil včeraj, niti ni to, kar bo'
jutri, da o pojutrišnjem niti ne
grovorimo«. — Včasih se pripeti,
da je danes humor oni od pred-
včerajšnjim.

BERITE STARE CASOPISE! V
NJIH JE NAJBOLJŠI HUMOR:
Točno, preberite članke o mest«
nem promeiu ljubljanskem iz dni,
ko so dali tramvaj v penzion.
ŠTIRJE S VI. KONFERENCE ZŠJ:

Ko je predsednik centralnega od-
bora Zveze študentov Saša Mikič
bral referat, je med drugim izjavil,
da postajajo študentje »alegorični«
na črao belo prikazovanje, oziroma
zastarele oblike dela Zš. Kako hu-
do bi bilo šele, če bi postali alergič*
ni!

Nekateri pravijo, da je imela kon-
ferenca kljub »neprimernemu« po-
slovniku, po katerem se odvija dru*
gi dan delo po komisijah, vsak dan
plenarno zasedanje; edini bar v
Novem Sadu je bil namreč vsako
noč nabito poln.

Mnogi delegati, še bolj pa opa-
zovalci, so opazili, da je bila dvora-
na, kjer je zasedala konferenca, od
dneva do dneva bolj prazna. Ne
vemo, ali je upadalo zanimanje za
konferenco, ali pa naraščalo zani-
manje za lepote Novega Sada.

Delegati na VII. konferenci ZŠJ v
Novem Sadu so se strinjali, da
se je res odlično znašel študent, ki
je prevajal pozdravni govor angle-
škega predstavnika, saj je govor-
niku prav zvito izpil zanj priprav-
ljeni kozarec vode.

Upam, da boste odslej ubogali moja navodila: več gibanja in nabenih ci-
garet!

Bom, bom, ampak tovariš zdravnik, o mleku pcr res niste nič rekli, pa se
je vseeno . . .

TJA bQ t IV., KO
&0&OŠLE TUto I

HAUtOR'



Konferenca
študentskega tiska

Od 9. do 12 februarja je bila v Beo-
gradu konferenca študentskega tiska, ki
je tradicionalna oblika sodelovanja štu-
dentskih novinarjev. Organizacijo letošnje
novinarske konference je prevzela
redakcija Studenta iz Beograda. Na kon-
ferenci so razpravljali o študentskem ti-
sku ter o meduniverzitetnem sodelovanju.
Referat o zadnji temi je pripravilo naše
uredništvo. študentski novinarji so se raz-
govarjali tudi o značajiL in funkciji po-
sameznih rubrik. Ti novinarji so se ude-
ležili tudi tiskovne konference. ki jo je
pred IV. konferenco ZŠJ v Novem Sadu
pripravil CO ZŠJ.

Ključ do štipendij
V Sloveniji poteka prav v tem mesecu

široka akcija za večje število strokovnja-
kov, ki jo je podprlo odprto pismo izvrš-
nega odbora glavnega odbora SZDL Slo-
venije. Pismo poziva delovne organizacije •
in občinske skupščine, da takoj analizi-
rajo stanje kadrov in dosedanjo štipen-
dijsko politiko ter sprejmejo ustrezne
sklepe. V mnogih komunah namreč ni do-
volj razumevanja za skladni družbeni in
gospodarski razvoj. Kot je ugotovljeno,
so ponekod vprašanje štipendiranja po- -
polnoma zanemarili...

Ob teh vprašanjih je potrebno tudi več-
je angažiranje študentov in študentskih
predstavnikov v štipendijskih komisijah.
Dosedanji odstotek štipendiranih: 33,7(l/o
od 10.396 slovenskih študentov bo treba
v bodoče nujno zvišati. Ključ do štipen-
dij je prav v še večjem vključevanju in
forsiranju vprašanja štipendij v pokrajin-
skih klubih, v klubih štipendistov in na
sestankih odborov letnikov in Zveze štu-
dentov. Po mnenju večine je zdaj tudi
ugoden trenutek za obnovitev prošenj za
štipendije, ki so jih naši študentje poslali
raznim štipendijskim komisijam v pre-
tres.

Mnogo hude krvi
Študentski blok v Gerbičevi ulici je letos

že tretje leto dom 164 študentom. Ves ta
čas je bil pod upravo Doma gradbene
srednje šolc, prav v zadnjem časn pa je
prišlo med stanovalci bloka in upravo
Doma gradbene srednje šole do nekaterih
nerazumevanj, katerim sami niso mogli
najti skupne rešitve« Zato so študentje
sklicali izredno skupščino.

Kljub temu, da je stavha študentov v
Gerbičevi ulici nova, n\ tako popolno
opremljena, kot so npr stolpnice v Štu-
dentskem naselju. Zlašti slaba je razsvet-
ljava, saj v nekaterib sobah rišejo štu-
dentje oh en\ sanii svctilki. Za ves blnk

Svet DGSŠ je ta predlog za zvišanje sta-
narine sprejel, le predsednik domske
skupnosti študentskega bloka je prosil,
da bi se Svet zavzel za to, da bi se dru-
gje našla finančna sredstva za kritje amor-
tizacije.

Izredna skupščina je dala nekatere obe-
tajoče predloge za rešitev teh vprašanj.
Izoblikovala sta se predvsem dva predlo-
ga. študentje so bili vsekakor za to, da
se njihov blok priključi k Študentskemu
naselju in dobi status ostnega bloka, ker
bi bilo laže reševati probleme v okviru
Kuratorija, ki vodi enotno politiko za
vse študente.

Druga možnost pa bi bila, da bi štu-
dentje bloka ostali pod upravo DGSŠ le
v ekonomskem smislu, v vseh ostalih stva-
reh pa bi bili podrejeni Kuratoriju.

Studentje so mnenja, da bodo le v okvi-
ru ostalih študentskih domov laže in naj-
bolj smotrno reševali svoje socialne pro-
bleme, kar jim v dosedanjih naporih
in prizadevanjih v sklopu s srednješolci
ni uspelo.

M.' Mate

Sveže barve v Naselju
V tem tednu so se pleskarji dokončno

poslovili od 3. bloka v študentsketn na-
selju. Tu so namreč zaključili pleskai^ska
dela, ki so se začela že v jeseni, ko so
neki privatni mojster in njegovi pomočni-
ki začeli pleskati sobe v tej stavbi. Tretji
blok in njegov dvojček peti blok od po-
stavitve pred šestimi leti še nista videla
pleskarskega čopiča in zato se je uprava
Naselja odločila, da v letošnjem letu po-
kliče pleskarje.

Pleskarski mojster je moral v jeseni
začasno prekiniti z delom, saj so se v
sobe že naselile študentke. Dela so spet
obnovili pred dobrim tednom. Nove barve
so dobili hodniki in vraiarska loža ter
prostor pri vhodu.

Uprava študentskega naselja ima v na-
črtu prepleskati vse vratarske lože v na-
selju, v petem bloku pa se bodo lotili še
hodnikov.

Doslej so že prepleskali nekatere pro-
store v menzi ter hodnike v kleteh posa-
meznih blokov.

Računajo, da bo pleskanje 3. bloka sta-
lo pribliŽ7io 300.000 dinarjev. Ta sredstva
bodo dobili iz rednqga investicijskega
sklada, ki znaša letos 1,560.000 dinarjev,
prispevajo pa vanj študentje z delom sta-
narine in blokov pri hrani.

Seminar
fakultetnega odbora

Za zadnje dni februarja pripravlja idej-
no-vzgojna komisija pri FO medicinske
fakultete seminar za študente, ki kažejo

je tudi ena sama čajna kuhinja, do ne-
davnega pa študentje niso smeli imeti po
sobah niti kuhalnikov; te so labko začeli
uporabljati šele po Novem letu. Ves čas
so študentje prosili upravo tudi za na-
peljavo telefona, pa je do danes še niso
dobili.

študentje so takoj po prihodu v blok
sprejeli tudi sklep, da uredijo okolico
bloka (tu so mišljena zemeljska dela),
za opravljeno delo pa bi dobili sredstva,
ki so bila za to namenjena. Študentje so
okolico bloka uredili, finančna sredstva
pa so ostala le pri obljubah.

Glavtii in verjetno tudi dokončni spor
med šudenti in upravo DGSŠ pa je bila
stanarina. Takoj ob vselitvi, ko nl btlo še
vse urejeno, so študentje plačevali dva
meseca pa 3500 din, kar je bilo v pri-
merjavi s ŠN vsekakor preveč, zato je
domski svet znižal stanarino na 3000 din.
Kljub temu pa študentom niso vrnili pre-
sežnih 500 din iz prvih dveh mesecev.

študentje plačajo ob vpisu tudi 400 din
Ed kartone prijav začasnega bivališča, za
bloke aboniranja ter za nekatere dnige
malenkosti.

Z novim letotn se je zvišala stanarina
v študentskem bloku, in sicer na 3600 din.

kakršno koli zanimanje ' za delo v ZŠJ.
Komisija prireja ta semiriar, ker je ugo-
tovila, da so študentje premalo seznanjenl
z namenom in strukturo Zš. Razen temu
bo velik del seminarja posvečen delu sve-
tov letnikov, ker se je izkazalo, da mnogi
študentje sploh ne vedo, čemu te osnov-
ne enote Združenj in FO sploh služijo in
s čim naj bi se ukvarjale. Za seminar se
je že dosedaj prijavilo precej študentov,
tako da komisija pričakuje popoln uspeh.

S. R.

Do sedaj vedno preveliki prostori Zdru-
ženja medicincev in stomatologov posta-
jajo soboto za soboto vse tesnejši. To
smo ugotovili, ko smo se zadnjo soboto
v januarju "udeležili rednega družab-
nega večera. Ta večer je bil zaradi
počitnic v februarju namenjen pustovanju
in se ga je udeležilo okoli 250 študentov
in študentk. Čeprav mask zaradi nekcliko
zgodnjega termina nismo videli, pa ni
bilo nikogar, ki se ne bi res od srca na-
smejal v skoraj 2-urnem programu, ki so
ga prireditelji prav prcsenetljivo dobro
izvedli. IVIedicinci so skušali s šalami na

MORAVATROLI: VidU, kako mine siava sveto; nič več
nisi oktualen!

račun povzročiteljev utešiti svojo jezo, ki
jo čutijo za vse »krivice, ki so jib dole-
tele po njihovem mnenju« ob prav dobro
znani polemiki okoli doktorskih nazivov.
čeprav je bilo med udeleženci tudi nekaj
študentov iz posebno »osovražene« fakul-
tete, smo opazili, da si šale na njihov ra-
čun niso jemali preveč k srcu in so se
med medicinci prav tako prijetno zaba-
vali do zgodnjega jutra. ^. R.

Surov pretep
Pustna sobota in pustni torek nista ml-

nila brez pretepa v Študentskem naselju.
Obakrat so se pretepali na plesu, ko so
se razgrajači zgrabili — najbrž — zaradi
alkohola.

Na pustno soboto je prišlo do manjših
prask, od katerih je bila najbolj očitna
poslednja, ki se je končala na snegu.
Tokrat je tekla kri samo iz nosa.

Na pustni torek pa so zaradi surovosti
pretepa morali posredovati miličniki, saj
so nekega študenta s stolom precej hudo
poškodovali po obrazu.

Ob takem vzdušju na plesih v Naselju
se spet vprašujemo, kakšni so cllji prire-
diteljev in kaj dosegamo na tako »kvali-
tetnih« plesih. Čas je, da bi razmislili o
prepovedi točenja alkoholnih pijač, še
bolj pa o omejenem obisku na študeut-
skih plesih.

Pohod študentov
Pred dnevi je izvršni odbor počitniške

zveze na Ijubljanski univerzi prejel od PZ
sarajevske univerze pismo, v katerem ga
le-ta obvešča o vseh podrobnostih »Marša
študentov Jugoslavije«. Pohod naj bi bil
od 27. aprila do 3. maja na relaciji Split
— Baške vode — Makarska — Podgora —
Jelsa — Hvar — Vis. V vseh teh krajih
bodo po predvidevanjih mitingi, proslave
in nastopi kulturno-umetniških društev,
vse v tesnem sodelovanju s prebivalstvom,
mladino in mornarico. Pohod bo posvečen
20-letnici bivanja Vrhovnega štaba in mar-
šala Tita na Visu in 22-letnici ustanovitve
jugoslovanske mornarice. V ta namen bo
pred spomenikom »rojstva naše mornarl-
ce« v Podgori posebna svečanost. Pohoda
naj bi se udeležilo okoli 2300 študentov
iz vse Jugoslavije. Menimo, da o njego-
vem pomenu ni potrebno posebej govoriti,
saj se že sedaj zanj zelo zanima tudi
prebivalstvo omenjenih krajev.

Podobno kot za vse podobne akcije do-
sedaj, pa se postavlja vprašanje, ali se
bodo Ijubljanski študentje, ki naj bi jih
sodelovalo 200, pohoda sploh lahko udele-
žili, ker forumi kot so Zš, izvršni odbor
počitniške zveze Slovenije, CK LMS in
Zveza borcev vsaj do sedaj še niso poka-
zali namere, da akcijo dotirajo, čeprav so
si ostali republiški centri v glavnem že
zagotovili sredstva pri omenjenih forumih.
Naj' dodamo, da so nekateri centri pri-
spevali na skupen žiro račun že milijon-
ske vsote — Jjubljanski študentje pa bodo
kot kaže zopet ostali doma.

S. Rntar

Akademik oziroma njegove skupine bodo
letos kar devetkrat nastopile v inozem-
stvu.' Ta načrt je dokončen in obsega tudi
nekaj tumej umetniških skupin y letoš-
njem letu.

Tako bo Primorski akademski zbor

»Vinko Vodopivec« nastopil v jeseni v
Arezzu (Italija), APZ »Tone Tamšič« bo
pel v Spittalu (Avstrija) in kakor lani v
jeseni v Gorici (Italija), odpotovali pa
bodo tudi na Madžarsko, kamo>r so bili
povabljeni že v lanskem letu, pa so gosto-
vanje preložili na letos.

Studentski vokalni ansambel bo pel v
Celovcu in v Beljaku, gostoval pa bo še
v Gorici in v Trstu.

Folklorna skupina »France Miarolt« bo
gostovala prav tako v Gorici in. v Trstu,
pripravili pa bodo še daljšo tuirnejo po
Svedski in Belgiji.

Ena izmed oblik sodelovanja s tu.jino bo
tudi organizacija turneje budimpeštanske-
ga radijskega zbora po Jugoslaviji.

Ne glede na nastope v tujini pa je pred-
videno, da bodo Akademikove skupine
pripravile letos več nastopov za študente
v Naselju in drugod v Ljubljani. V načrtu
imajo še večje število koncertov in prire-
ditev v manjših slovenskih mestih in v
nekaterih drugih republiških središčih, o
čemer bomo še poročali v eni prihoclnjih
številk našega lista.

Zelo malo odjav
Pred nekaj leti je bil na naši unlverzi

splošen pojav, da so študentje, ki so se
prijavili k izpitom v januarskem in febru-
arskevi izpitnem roku, nekaj dni pred
odločilnim trenutkom odjavili izpit. Naj-
več težav so — kar je razumljivo — imeli
na družbenih fakultetah. saj so imele ad-
ministratorke s prelaganjem datumov in
rokov polne roke dela. Na pravni fakul-
teti so ta pojav zajezili v lanskem letti s
tem, da so uvedli po 500 dinarjev kazni
za tiste, ki so iz neicpravičenih razlogov
odjavili izpitr

Kako je bilo letos na naših fakultetah?
Na pravni fakulteti se je za januarski in
februarski rok za predmet uvod v pravo-
znanstvo in za sociologijo prifavilo 191
oziroma 209 študentov prvega letnika. Iz-
pit je za prvoimenovani predmet odjavilo
10 študentov, izpit iz sociologije pa kar
19 študentov. Podobno je za politično
ekonomijo: prijavljenih 112, odjavljenih 9.

(Bolj zanimiv bi bil sicer podatek, da
se je od 550 študentov — od teh je 373
redno vpisanih — prijavila k izpitom sla-
ba polovica. Izpita predmetov uvod v pra-
voznanstvo in sociologija sta namreč po-
goj za drugi semester!)

Na ekonomski fakulteti je 827 vpisanih
študentov, po oddelkih pa so za januarski
in februarski rok sprejeli 1984 prijav. Po
nepopolnih podatkih je izpite odjavilo 152
kandidatov. Za jebruar in zadnje dni ja-
nuarja še niso mogli povedati dokončnih
podatkov. Kot na pravni, imajo tudi na
ekonomski fakulteti vsak mesec izpitne
roke. Zoper študente, ki iz neopravičlji-
vih vzrokov odlagajo z izpiti, nimajo po-
sebnih sankcij. Edina »kazen« je ta, da
ne morejo opravljati izpitov v istem iz-
pitnem roku. Posebni izpitni režim velja
za absolvente, ki jih je na tej fakulteti
preko štiristo.

Na oddelku za montanistiko FNT, na
filozofski fakulteti ter na biotehniški
jakulteti nam niso mogli postreči s po-
datki o odjavljenih izpitih, kajti razen na
pravni in ekonomski na vseh drugih fa-
kultetah velja načelo, da se študentje sa-
mi domenijo s profesorji za izpite, pro-
fesorji pa razpišeio izpitne roke. šele na

-koncu leta podatke zberejo centralne pi-
sarne.
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